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kedvezően változik, 
2024 után megépülhet a 
beígért új szadai iskola. 
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Nemcsak a családi otthonon kívüli (fi zikai) világban
 előforduló veszélyek okozhatnak problémát a 

gyermeknek, hanem közvetve a házon belül használt,
 „okoseszközökkel” fogható online tér is rejt kockázatokat. 

Néhány praktikus gyakorlattal mindez megelőz-
hető, sőt az eszközfüggőség is mérsékelhető.

Az online világ hasznos, ha 
segíti az emberi kapcsolatokat 

B iztonságban van-e a gyermekem? 
– valószínűleg a szülők gyakran 
felteszik ezt a kérdést manapság. 

Az a benyomásunk, hogy a szűkebb vagy 
tágabb környezetünk egyre veszélyesebb 
hely. Gyakran idealizáljuk gyermekkorunk 
idejét, annak szabadságát, a sok szabadté-
ri játékot a barátainkkal – és persze jóval 
biztonságosabbnak is látjuk most azokat 
az éveket. Az adatok alapján megállapít-
ható, hogy az elmúlt évtizedekben számos 
szempontból javult a közbiztonság; például 
Magyarországon a bűncselekmények szá-
ma az elmúlt évtizedben is jelentős csökke-
nést mutat, 2016-hoz képest közel a felére 
esett vissza. Nyilván lehetnek olyan terü-
letek az országban, ahol jelentősebb ob-
jektív romlás érzékelhető, de Szada nem 
tartozik ezek közé. 

Jobb benn, mint kinn?
A biztonságérzet romlását tehát nem any-
nyira az objektív mutatókkal mérhető rosz-
szabbodás okozza, hanem nagyrészt az, 
hogy a közösségi médiából és a rengeteg 
hírközlő felületről áradnak az informáci-
ók, szinte minden tyúklopásról és lesöté-
tített üvegű furgonról azonnal tudni lehet. 
Éppen emiatt nagyon sokan féltik a gyer-
mekeiket utcai támadásoktól, ezért nem 
kevés pénzt és időt fordítanak csemeté-
ik különféle helyszínek közötti szállításá-
ra. Ezzel persze elveszik a gyerekeik elől 
a barátaikkal való közös utazás, kötetlen 
beszélgetés lehetőségét. Nyilván nehezí-
ti a helyzetet, hogy a megnövekedett for-
galom sok helyen valóban kockázatosab-
bá tette – például a biciklis – közlekedést. 

 Ilyenkor nyáron még erősebben felve-
tődhet szülői részről az írás elején feltett 
kérdés, igaz, kicsit másként: mit tegyek, 
hogy a gyermekemet biztonságban tud-
hassam? Ezt nem lehet egyszerűen megvá-
laszolni. De érdemes elgondolkodni, hogy 
minden családban sokat „agyalnak” azon, 
hogy gyermekeik biztonságban vannak-e 
az utcán, addig lényegesen kevesebb ener-
giát fordítanak a kisiskolások és a kama-
szok online biztonságára. Sőt, attól való 
félelmükben, hogy odakinn bajuk eshet, 
a szülők inkább elviselik, hogy a nyár egy 
részét bezárva, a képernyő előtt töltsék, 
feltételezve, hogy legalább biztonságban 
vannak.
 

Jótanácsok
Saját diákjaim között végzett – nem repre-
zentatív – felmérés szerint a családok több-
ségében az online világgal, a képernyővel, 
az okostelefonnal, az online/offl   ine játékok-
kal kapcsolatos szülői kontroll kimerül a 

„jaj ne nyomkodd már annyit azt a gépet/
telefont édes kisfi am/kislányom” kezdetű, 
nagy hatékonyságú mantra napi szintű is-
mételgetésében. Miért, lehet mást is tenni? 
Mindenesetre érdemes lehet megpróbálni. 
 Az online világ ugyanis egészen más, mint 

a különösen veszélyesnek hitt 
külvilág, ráadásul a gyermekek 
sokszor teljesen védtelenek az 
online tér lehetséges veszélyei-
vel szemben. Néhány pontban 
szeretném összefoglalni mind-
azt, amit saját mentálhigiénés, 
pedagógusi és szülői tapaszta-
lataimból összegyúrtam.
1.   Senkinek nem árt, ha későn 

lesz okos telefon birtokosa. Tu-
dom, nehéz, amikor „minden-
kinek” van már, de megéri 
várni 13-14 éves korig, mert 
ekkorra a gyerekek többsé-
ge már sokkal tudatosabban 
képes használni a telefon-
ját. Ebben érdemes össze-
fogni a szülőtársakkal: be-
széljük meg, hogy mikortól 
lesz okostelefon. Személyes 
tapasztalatom, hogy néha si-
kerül.

A katolikus egyház 
családtáborában gyakran 

erős közösség alakul ki
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Mobil a családom? címmel június 
elején országos kampányt indított 
a Nemzeti Média- és Hírközlési Ha-
tóság (NMHH), amelyben egysze-
rű tanácsokkal segíti a családokat 
a mobileszközök online világa és a 
családi élet közötti egyensúly meg-
teremtésében.
 A nyitórendezvényen dr. Koltay 
András, az NMHH elnöke az online 
gyermekvédelem fontosságát hang-
súlyozta a hatóság munkájában. 
 – A hatóságnál egyre többet 
foglalkozunk az online világ gyer-
mekeinkre, médiafogyasztásunkra, 
tanulásra, viselkedésünkre, vagyis 
az életünkre és kultúránkra gyako-
rolt hatásaival. Látjuk, hogy a sza-
bályozói szerepkörön túl is tennünk 
kell a gyermekvédelemért, kivált-
képp a digitális tér szolgáltatásaival 
kapcsolatban – mondta.
 Az NMHH a Momentán Társulat 
közreműködésével rendhagyó „csa-
ládi színpadi játék” keretében mu-
tatta be a programot. A színpadon 
az improvizatív színház eszközeivel 
elevenedtek meg azok a mindenna-
pos családi élethelyzetek, amelyek 
a túlzott mobilhasználat, a videójá-
ték-függőség vagy a gyermekeket 
érő online zaklatások problémái-
val szembesítenek. A színházi jele-
neteket az NMHH gyermekvédelmi 
szakértői kommentálták, majd egy-
egy „újrajátszás” keretében a mű-
vészek előadták a helyes, követen-
dő gyakorlatot is.
 A tanév végével az iskolásko-
rú gyermekek a szokásosnál is ki-
tettebbek a digitális eszközeik-
nek. A kampány ezért gyakorlatias 
és játékos ötletekkel szólítja meg 
a szülőket és a gyermekeket: pél-
dául tartsunk rendszeresen mobil-
esz közmentes családidőt, alkos-
suk meg közösen a mobileszközök 
használatának házirendjét, és be-
szélgetéseinkből ne hagyjuk ki az 
online térben szerzett élményein-
ket sem. A tanácsok az nmhh.hu/
mobilacsaladom honlapon jelennek 
meg.
 Az NMHH célja, hogy a tanácsai 
nyomán elinduló beszélgetések rá-
irányítsák a fi gyelmet a családok 
digitális egészségének és média-
tudatosságának fontosságára az is-
koláktól az online médián át a csalá-
di ebédlőkig. forrás: NMHH

HASZNOS TANÁCSOK 
A HATÓSÁGTÓL

2.   A szülői felügyeletet érdemes ezután is 
megtartani, és fi gyelni, valamint meg-
beszélve korlátozni azt, hogy mennyi 
időt töltsön a gyermek a képernyő előtt. 
(A felügyelethez a Family Link nevű al-
kalmazás ajánlott.)

3.   Ezzel együtt fontos a tartalomszűrést is 
szigorúan kezelni, mert az online pornót 
forgalmazókat nem zavarja, ha kiskorú 
a néző, sőt, ő lesz az ideális pornófüggő 
felnőttkorára. Ugye, senki nem gondol-
ja, hogy a gyermeke nem képes beikszel-
ni a képernyőn, hogy ő elmúlt 18 éves!

4.   Az éjszakai „offl  ine időt” nagyon fontos-
nak tartom! Sajnos egyre több diák telje-
sít messze a képességei alatt azért, mert 
még éjfél után is a képernyő előtt gub-
baszt, „hála” a szobájában lévő telefon-
nak, laptopnak és korlátlan internetnek.

5.   Komolyan kell venni az egyes közössé-
gimédia-oldalak korhatárait is. Nem vé-
letlen, hogy a Facebook, az Instagram 
és más szolgáltatók is szigorú korha-
tárokat szabnak, amit tapasztalataim 
szerint a szülők többsége egyáltalán 
nem fi gyel. És mivel a Google-fi ókhoz 
amúgy is „behazudtuk”, hogy a gyerek 
elmúlt 16 éves, innen már nincs túl sok 
akadály. Ezért is fontos a Family Link-
kel működtetett gyerekfi ók használata.

6.   És a legfontosabb: kezdjük magunkon. 
Ha mi kibírjuk, hogy nem nézünk rá a 
telefonunkra akár órákig, ha nincs tele-
fonozás az asztalnál (és persze van asz-
tal, amit körbeülünk legalább esténként), 
ha maximum azért viszünk magunkkal 
telefont egy kirándulásra, hogy legyen 
mivel fotózni vagy geoládázni, ha a gye-
rek ránk szólhat, hogy mi nyomkodjuk 

sokat a gépet vagy a telefont, akkor van 
esélyünk arra, hogy ebben a témában is 
párbeszéd- és kontrollképesek legyünk.

Semmi sincs veszve
Mit lehet tenni, ha már „elveszett” ez a 
játszma?  Kezdjük újra együtt! Beszélges-
sünk erről, húzzunk észszerű határokat, 
szervezzünk házon vagy eszközön kívü-
li (offl  ine) programokat. Nem adhatjuk 
fel, nem hunyhatjuk be a szemünket, és 
nem vonhatjuk meg a vállunkat, hogy ez 
már egy online generáció! Hiszen embe-
ri mivoltunk nem változott, alapvető igé-
nyeink a kapcsolódásra, a meghittségre, a 
barátságra ugyanazok, mint évezredek óta 
mindig. Az online világ csak addig hasz-
nos, amíg a valódi emberi kapcsolatain-
kat támogatja, segíti, amikor helyettesí-
teni kezdi, ott már baj van.
 Visszatérve a kezdetekhez: néha nehéz 
elengedni a gyereket a barátaival focizni, 
vagy pluszenergiába kerül, hogy közössé-
get teremtsünk köré, fi gyeljünk arra, hogy 
az ő kapcsolatai is működhessenek – de 
nagyon megéri. Az előző lapszámban ír-
tam arról, hogy a katolikus gyülekezetben 
már nagyon régóta próbálunk közösségeket 
építeni és működtetni, és azt tapasztaljuk, 
hogy az így kialakult csoport a gyermeke-
ink számára is biztos hellyé vált. Barát-
koznak, összevesznek, konfl iktusokat te-
remtenek és oldanak meg, megküzdenek 
egymás barátságáért. És amit eközben ta-
nulnak, az maga az élet, a kapcsolatokban 
formálódó, igazi emberség.  

Borbáth Gábor, a szadai Római Katolikus 
Egyházközség akolitusa

Érdemes korlátozni 
a számítógép-használatot
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Megbecsülés és hála

Más 
funkciójú 
területek Bemutatkozott 

a rendőrkapitány

Védjegyet nyert el
a gödöllői kastély

Két jeles hazai ünnepnap kötődik július 
1-hez. Az egyik a köztisztviselők emléknap-
ja, és ennek alkalmából az önkormányzat 
nevében Pintér Lajos polgármester és Pet-
rák Árpád alpolgármester a hála és a meg-
becsülés jeleként apró ajándékokat adtak át 
a Szadai Gyermekélelmezési Szociá lis Ét-
keztetési Konyha, a Székely Bertalan Műve-

A tavalyi népszámlás adatait fo-
kozatosan dolgozza fel a KSH, és 
újabb, Szadával kapcsolatos adat 
is publikussá vált. A 2001-es nép-
számláskor a település lakossága 
3174 fő volt, a 2011-es cenzus ide-
jén 4721 fő, míg a legutóbbi felmé-
réskor 6325 fő vallotta magát helyi 
lakosnak – azaz mintegy húsz év 
alatt duplájára emelkedett a Sza-
dán élők létszáma. Szinte fele-fele 
a nemek aránya (3052 férfi , 3273 
nő). A legnépesebb a 15–64 év kö-
zötti korosztály (4125 fő), 15 éves-
nél fi atalabbak 1312-en vannak, 
míg 888 fő 65 év feletti.

MEGDUPLÁZÓDOTT 
A LAKOSSÁGSZÁM

lődési Ház és Könyvtár, a Szadai Szociális 
Alapszolgáltatási Központ, Szada Nagy-
község Önkormányzat és a Szadai Polgár-
mesteri Hivatal vezetőinek és munkatársai-
nak. A másik ünnepnap a Semmelweis-nap, 
amelynek alkalmából a szadai egészség-
ügyi dolgozókat köszöntötték és ajándé-
kozták meg a település elöljárói. 

Szada Nagyközség Önkormányzata május 
31-én nyílt ajánlattételi felhívást tett közzé 
önkormányzati tulajdonú, a Rákóczi utca 
4., 6. és 13., valamint a Székely Bertalan út 
15. alatti épületek a bontására. A sikeres pá-
lyázati folyamat után a nyertes vállalkozó 
júniusban megkezdte a munkálatokat. Az 
épületek bontása után a területeken a ter-
vek szerint az alábbi funkciók kapnak helyet:
  •   Székely Bertalan út 15. (Pintér ház)

– a Székely-kert és a kialakítás alatt álló 
Közösségi Ház közelsége miatt a telken 
a Rákóczi út felől parkoló létesülhet, va-
lamint a majdani patakparti sétány fon-
tos pontja lesz; 

  •   Rákóczi utca 4. (volt polgárőrház) – a 
telek a szomszédos közpark részeként 
megnyílik a lakosság számára;

  •   Rákóczi utca 6. (a körzeti megbízott ál-
tal használt épület) – a telek a szomszé-
dos közpark részeként megnyílik a la-
kosság számára;

  •   Rákóczi utca 13. (Tóth ház) – végső funk-
cióját később nyeri el.

NÉGY INGATLANT BONTATOTT 
LE AZ ÖNKORMÁNYZAT

Pintér Lajos polgármester a Szadai Pol-
gármesteri Hivatalban fogadta a Gö-
döllői Rendőrkapitányság új vezetőjét, 
Latorovszky Gábor rendőr ezredest. A 
bemutatkozó megbeszélésen egyetértettek 
abban, hogy a rendőrkapitányságot von-

SZÜKSÉG LENNE MÉG TÖBB EGYENRUHÁSRA

TURISZTIKAI ELISMERÉS A KIVÁLÓ SZOLGÁLTATÓKNAK

KÖZTISZTVISELŐKET, EGÉSZSÉGÜGYIEKET KÖSZÖNTÖTTEK

A június elején indult Magyarország Kin-
csei (Best of Hungary) ún. ernyővédjegy 
célja, hogy egy turisztikai kínálati, szol-
gáltatási szempontokat előtérbe helyező, 
kidolgozott értékelési rendszer alapján 

zóvá kell tenni a munkavállalók körében. 
Hiszen ha minél több rendőr teljesít szol-
gálatot, annál több fi gyelmet kaphat a te-
lepülés is, és a szadai körzeti megbízott, 
Kovács Ágoston valóban csak az itt élő-
kért dolgozhat!

kiemelje a magas szolgáltatási színvona-
lat képviselő, egyedi turisztikai élményt 
nyújtó attrakciókat. A Kastély védjegy 
minősítést a Gödöllői Királyi Kastély el-
sőként kapta meg.
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SZADA HULLADÉK-
GYŰJTÉSI RENDJE, 2023
JÚLIUS–AUGUSZTUS

JÚLIUS
DÁTUM HÉTFŐ

17. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

24. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK
31. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

AUGUSZTUS
DÁTUM HÉTFŐ

7. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK
14. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

21. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK

28. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

A Vertikal Group tájékoztatása szerint 
zsákértékesítő partnereiknél (Szadán 
a Dózsa György út 127. alatt, a Pati-
Ker Kft.-nél) az alábbi hulladékgyűj-
tő zsákok szerezhetők be: a kisebb 
mennyiségű komposztálható zöld-
hulladék gyűjtéséhez biológiai lag le-
bomló, kukoricakeményítőt tartal-
mazó anyagból készült zsák 180 Ft/
db áron; 120 literes, „Többlethulla-
dék” feliratú, szürke színű köztiszta-
sági zsák, ára a településen lévő azo-
nos űrtartalmú edény ürítési díjának 
felel meg; 120 literes, víztiszta, sze-
lektívhulladék-gyűjtő zsák. 
 További információ a Vertikal 
Group Nyrt. ügyfélszolgálatán 
kérhető: 2112 Veresegyház, Fő út 
32.; telefon: 28/561-200; e-mail: 
ugyfelszolgalat.ek@vertikalgroup.
hu.  (DTKH)

HÍRMIX

Fél évszázada együtt

A sürgősségi betegellátás haté-
konyságának fokozása, a párhu-
zamos hívások számának csök-
kentése, valamint az azonnali 
elérhetőség biztonságának javí-
tása érdekében az Országos Or-
vosi Ügyelet Nonprofi t Kft. az 
ügyelet irányítására diszpécser-
szolgálatot működtet, amely a 
Gödöllő ellátási körzetéhez tar-
tozó településeken, így a Szadán 
élőket is segíti. A központi orvo-
si ügyelet telefonszáma augusz-
tus 1-től megváltozik, e naptól a 
+36-70-810-5243-as hívószá-
mon lehet segítséget kérni. 

ÚJ ÜGYELETI 
TELEFONSZÁM

Delea István és Delea Istvánné (született 
Bai Eszter) számára különleges nap volt 
június 10-e, hiszen házasságkötésük 50. 
évfordulóját ünnepelték nagyobb csalá-
di körben a Szadai Gyermekélelmezési 

VÁLLALNI KELL A KAPACITÁSNÖVELÉST IS

Maximált energiadíj
Július 1-túl úgynevezett „árplafont” álla-
pított meg a kormány a feldolgozóiparban, 
a szálláshely-szolgáltatásban, valamint a 
raktározásban, szállításban érdekelt vál-
lalkozások számára, ami nettó 200 euró/
megawattóra lesz (a korábbi díjszabás sze-
rint 320 euró/megawattóra volt a fi zetendő 

SZÉP-
kártya: 
bővülő
lehetőségek

HIDEGÉLELMET 
IS LEHET VÁSÁROLNI

A kormány döntése értelmében 2023. 
augusztus 1-től december 31-ig SZÉP-
kártyával ezentúl hidegélelmet is lehet 
vásárolni a boltokban. Ezenfelül a SZÉP-
kártyák keretösszegét 200 ezer forinttal 
megemelhetik a munkáltatók. A négy kár-
tyakibocsátó bank által közölt informáci-
ók alapján azonban a kártyafelhasználók 
közül legfeljebb 250 ezer ember lesz csak 
jogosult erre az extra juttatásra.

Szociális Étkeztetési Kony-
ha épületében. Az ünneplés 
mellett Eszter és István az 
50 évvel ezelőtt tett fogadal-
mukat erősítették meg gyer-
mekeik, unokáik és vendé-
geik előtt. Szada Nagyközség 
Önkormányzata az eseményt 
azzal támogatta, hogy a pár 
a fogadalmat Takács Tímea 
anyakönyvvezető előtt tehet-
te meg hivatalos keretek kö-

zött. A nap emlékeként a házasságuk 
megerősítéséről szóló lapot és egy há-
zassági kivonatot kapott a házaspár. To-
vábbi sok boldogságot és jó egészséget 
kívánunk nekik!

MEGERŐSÍTETT FOGADALOM

ár). Az intézkedés több mint ötezer vállal-
kozást érint és 40 milliárd forintos költség-
vetési kiadása van. A kormány cserébe azt 
várja, hogy ezek a cégek növeljék a gyártási 
kapacitásukat és az év hátralévő részében 
ne emeljék az árakat; ezt a Magyar Keres-
kedelmi és Iparkamara fogja ellenőrizni.
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Szada Nagyközség Önkormányzat képviselő-testülete 2023. 
június 22-én rendes testületi ülést tartott, amelyen döntés született 

többek között a házasságkötés új díjtételeiről, a Szadáért Polgár-
őr Egyesületnek térítésmentesen biztosított ingatlanhasználatról is.

Új központot 
kaptak a polgárőrök

Költözés
Sz ad a  Nag yköz ség  Ön-
kormányzata több önkor-
mányzati tulajdonú épüle-
tet is bontásra jelölt ki. Ezek 
közé tartozik a Rákóczi
u. 4. sz. alatti ingatlan is, amely 
képviselő-testületi határozat 
alapján a közrend és a köz-
biztonság erősítése céljával 
a Szadáért Polgárőr Egyesü-
let térítésmentes, ideiglenes 
használatában áll, és az egye-
sület bejegyzett székhelye is 
egyben. Ezzel párhuzamosan 
a Szadáért Polgárőr Egyesü-
let elnöke kérelemmel fordult 
az önkormányzathoz, amely-
ben kezdeményezték az egye-
sület jövőbeni működéséhez 
szükséges másik önkormány-
zati ingatlan, illetve ingatlan-
rész kijelölését és térítésmen-
tes használatának biztosítását; 
az önkormányzat hozzájáru-

lását ahhoz, hogy az egyesü-
let átjegyeztethesse székhe-
lyét az új címre; valamint az 
önkormányzat és az egyesü-
let között fennálló kétoldalú 
megállapodás módosítását, az 
új címhez igazítva a helyiség-
használat biztosítását.
 Az önkormányzat aktuális 
költségvetési és vagyoni helyze-
tét megvizsgálva kiderült, hogy 

jelenleg a legjobb megoldás az 
önkormányzat 1/1 tulajdonát 
képező, Dózsa György út 90. sz. 
alatti volt „varroda” ingatlan 
udvarán álló, zárható irodakon-
téner térítésmentes használat-
ba adása az egyesület számára 
raktározás céljára, biztosítva 
az irodakonténer mellett egy 
gépkocsi parkolását is a kör-
bekerített, kapuval zárt ingat-
lan területén, illetve az egyesü-
let havi egyszeri, térítésmentes 
tárgyalóhelyiség-igényével pe-
dig közvetlenül a Faluház in-
tézményvezetőjéhez fordulhat. 
A képviselő-testület mindezeket 
határozatban rögzítette.

Módosított díjak
A hivatali munkaidőn kívü-
li házasságkötés többletszol-
gáltatásokat igényel az önkor-
mányzattól. A házasságkötések 
munkaidőn kívüli megtartása 
miatt az épület nyitvatartásá-
val, működtetésével felmerü-
lő költségek jelentősen növe-
kedtek az elmúlt időszakban. 

Összehasonlítva a környező te-
lepülések (Gödöllő, Veresegy-
ház, Erdőkertes, Csomád, Fót) 
többletszolgáltatási díjmértékeit 
az önkormányzat, valamint az 
anyakönyvvezető részére fi ze-
tendő díjak tekintetében, meg-
állapítható, hogy a szomszédos 
önkormányzatoknál jóval ma-
gasabbak a díjmértékek és jóval 
egyszerűbbek a díjszabások is, 
mint Szada esetében.
 A 17/2020. (IX. 4.) önkor-
mányzati rendelet megalkotá-
sa óta nem változtak a díjak. 
A veszélyhelyzettel összefüg-
gő átmeneti szabályokról szó-
ló 2021. évi XCIX. törvény 147. 
§-a az önkormányzati helyi dí-
jak mértékének kötelező rög-
zítését, a díjak emelésének, új 
díjak bevezetésének tilalmát 
2022. június 30. napjáig írta 
elő – így tavaly ilyenkor még 
nem volt mód javaslatot tenni 
a díjmértékek módosítására. 
A testület által most megal-
kotott új rendelet a házasság-
kötésnél közreműködő anya-
könyvvezető díjazását a hivatali 
helyiségben munkaidőn kívül 
bruttó 20 ezer forintban, a hi-
vatali helyiségen kívül és külső 
helyszínen pedig bruttó 25  400 
forintban állapította meg. Az 
anyakönyvvezető számára meg-
állapított díjazásnak költségve-
tési többletkiadási következ-
ménye nincs: annak fedezetét 
ugyanis a házasságkötés lebo-
nyolításáért fi zetendő többlet-
szolgáltatás díja fedezi.

Egyéb döntések
A képviselő-testület rendeletet 
alkotott a településkép védel-
méről, a települési környezet vé-
delméről, továbbá a természeti 
értékek helyi védelmének álta-
lános szabályairól, és elfogadta 
a kizárólag a térképi tartalmá-
ban, az eltérő településrészek 
lehatárolásában módosult te-
lepülésképi arculati kéziköny-
vet. A képviselő-testület ezek 
mellett több településrendezési 
kérdésben és a védőnői feladat-
ellátás átadásáról is döntést ho-
zott. Mindezek során összesen 
12 db határozat és 3 db rendelet 
született a testületi ülésen. AP
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 Drágább lett a hivatalon kívüli esküvő

Új feliratok lesznek 
az autókon is
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A Szadai Polgármesteri Hivatal a napi működése során 
számos félreértést, valamint a lakosság részéről felmerülő 

tévhitet tapasztal. Sorozatunkban ezekből és a valós 
tényekből mutatunk be időről időre néhányat, így segítve 

a szadai lakosok mindennapjait. Most a behajtási
 engedélyek kiadását és annak menetét mutatjuk be. 

Tévhitek és tények: könnyen 
beszerezhető a behajtási engedély

CSATLAKOZÁS A TÉRSÉGI VÍZGYŰJTŐ PÁLYÁZATI PROGRAMHOZ
A LIFE LOGOS 4 WATERS „Együttműkö-
désben a klímatudatos vízgyűjtő-gaz-
dálkodásért” című projekt keretében 
pályázati felhívást tett közzé olyan kis 
léptékű, természetalapú megoldáso-
kat felhasználó, innovatív, vízgyűjtő-
szintű projektek szakmai előkészítésé-
re, amelyek a klímaváltozás hatásaihoz 
való hatékony alkalmazkodás érdeké-
ben elősegítik az egy vízfolyás vagy tó 
vízgyűjtő területén elhelyezkedő olyan 
települések együttműködését, ame-
lyek közösen szeretnének megoldást 
találni a vízgazdálkodási problémáik-
ra. A projekt széles partneri összefo-
gásban valósul meg a Belügyminiszté-

rium koordinálásában, többek között 
a Klímabarát Települések Szövetsége, 
az Országos Vízügyi Főigazgatóság és a 
WWF Magyarország Alapítvány közre-
működésével.
 A pályázati kiírás feltételként leg-
alább három település együttműködé-
sét határozta meg, átfogó célkitűzése 
pedig a helyi önkormányzatok éghaj-
latváltozáshoz való alkalmazkodási és 
koordinációs képességeinek megerősí-
tése, a kis léptékű természetes vízmeg-
tartást segítő beruházások vízgyűj-
tőszintű használatának ösztönzése és 
támogatása az éghajlatváltozáshoz 
való alkalmazkodás érdekében.

 A képviselő-testület júniusi hatá-
rozata alapján Szada Nagyközség Ön-
kormányzat részt kíván venni a LIFE20 
CCA/HU/001604 azonosítószámú 
„Együttműködésben a klímatudatos 
vízgyűjtő-gazdálkodásért” című LIFE 
LOGOS 4 WATERS projekt keretében 
megvalósuló önkormányzati pályázati 
programban. A képviselő-testület jó-
váhagyta a Veresegyház, Őrbottyán, 
Vácrátót és Szada között kötendő kon-
zorciumi együttműködési megállapo-
dást, egyúttal hozzájárult ahhoz, hogy 
a konzorciumi együttműködési meg-
állapodás keretében tervezett szakmai 
koncepció elkészüljön. AP

É pítkezés vagy nagyobb áru szállí-
tása Szadán sem ritka, sőt napon-
ta előforduló eset, amely általában 

többtonnás tehergépjárművek kiszolgálásá-
val történik. A tehergépjármű össztömege 
miatt azonban különbség van a szabadon 

használható közutak és a 22/2020. (X. 30.) 
önkormányzati rendelet alapján behajtá-
si engedéllyel használható közutak között. 
 Szadán több közúton táblákkal is jelzett 

– 3,5 vagy 7,5 tonnás – súlykorlátozás van 
érvényben. Ez a gyakorlatban azt jelenti, 
hogy a jelzett érték alatti gépjárműössz-
tömeggel korlátlanul használható a közút, 
felette azonban engedélyköteles a behajtás, 
amennyiben azt kiegészítő tábla lehetővé 
teszi. A súlykorlátozás mértékét jellemző-
en az útburkolat minősége, az útburkolat 
kopórétegének vastagsága alapján hatá-
rozta meg az önkormányzata. 
 A Szadai Polgármesteri Hivatal közte-
rület-felügyelőinek tapasztalatai alapján 
egyre több ingatlantulajdonos a szabályok-
nak megfelelően behajtási engedélyt kér 
szállítmány érkezése előtt, azonban még 
mindig előfordulnak szabályszegések. Ez 
azért is sajnálatos, mert a behajtási enge-

dély már több mint két éve nem díjköte-
les, azt a közterület-felügyelet minimum 7 
vagy maximum 30 napra gyors és rugal-
mas elbírálás mellett, általában 2-3 napos 
ügyintézés után ki is adja. A szabálytalan 
közúthasználók az ingyenes engedély ké-
relmezésének elmulasztásával azt kockáz-
tatják, hogy a gépjármű vezetőjével szem-
ben közigazgatási hatósági eljárás indulhat 
meg a rendőrségnél. Ilyenre Szadán is volt 
már példa, aminek oka a tájékozatlanság 
vagy rosszabb esetben a nemtörődömség 
lehet.
 Az évente több mint száz kérelmezőhöz 
hasonlóan érdemes tehát behajtási enge-
délyt kérni – ez a nagyközség és az ingat-
lantulajdonosok közös érdeke. Elutasítás 
csak elenyésző számban történik: jellem-
zően a gépjármű össztömege miatt, vagy 
azért, mert egyéb, nem engedélyköteles 
útvonalon is megközelíthető a megadott 
célállomás. 
 A behajtási engedély kérelmezése egy-
szerű eljárás: az önkormányzat honlapján 
(www.szada.hu) a nyomtatványok menü-
pont alatt található űrlapot kitöltve és az 
adott gépjármű forgalmi engedélyének má-
solatát kell elektronikus úton beküldeni a 
Szadai Polgármesteri Hivatalba. Ezt köve-
tően adja ki a közterület-felügyelő a behaj-
tási engedélyt, vagy azt megelőzően kér-
het még hiánypótlást.  AP
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A DMRV továbbra is a felelős víz-
használatra kéri a szadaiakat és 
más Pest vármegyei településen 
élőket, amely területeken – az el-
múlt évek tapasztalatai alapján – 
a nyár közepén jelentősen emel-
kedhet a vízfogyasztás. A társaság 
kiemelte, hogy minden vízellátó 
rendszere üzemszerűen működik, 
amelyeket a rendelkezésére álló 
személyi és technikai eszközzel ma-
ximális kapacitással üzemeltet a fo-
lyamatos ivóvízellátás érdekében.
 Azonban a több hétig tartó szá-
raz, aszályos időszakokban a víz-
fogyasztás a hőmérséklet emel-
kedésével hirtelen megugorhat, 
ez pedig a vízellátó rendszer foko-
zott igénybevételét okozza. Az igé-
nyek további növekedése, illetve 
az esetlegesen előforduló műszaki 
meghibásodás esetén a rendszer-
ben kritikus üzemállapot jelent-
kezhet, ennek következtében lo-
kálisan nyomásesés vagy átmeneti 
vízhiány alakulhat ki. Így a DMRV 
kéri a lakosokat, hogy törekedje-
nek az ivóvíz takarékos felhaszná-
lására: korlátozzák az ivóvíz más 
irányú felhasználását (pl. medence-
töltés, autómosás); csökkentsék a 
növényzet locsolására használt ivó-
vízmennyiséget, illetve a locsolás 
gyakoriságát; mellőzzék az utak, 
járdák locsolását.

CSAK FELELŐSEN!

A DMRV az ivóvíz víziközműrend-
szereinek kapacitás- és hatékony-
ságnövelő fejlesztésére a Széchenyi 

2020 program keretében 16,221 milliárd fo-
rint vissza nem térítendő támogatást nyert 
2022-ben, melyet idén a támogató 16,897 
milliárd forintra emelt. A projekt műsza-
kilag 20 projektelemre bontva 20 település 
területén valósul(t) meg. A 2022 tavaszán 
indult beruházásoknak köszönhetően 2024 
szeptemberére befejeződik a Duna jobb és 
bal partján az ivóvíz víziközműveinek fej-
lesztése, valamint az ivóvíz-törzshálózati 
rekonstrukció. 
 A DMRV váci székhelyén megtartott 
júniusi sajtótájékoztatón Virág László 
vezérigazgató a projekt három fő célki-
tűzéséről szólva elmondta: egyrészt cél, 
hogy a megnövekedett vízigények mel-
lett a szolgáltatott víz minősége hosszú 
távon is megfeleljen az erre vonatkozó 
kormányrendeletben rögzített feltételek-
nek, másrészt a hatékony üzemeltetés és 
a gazdaságos működtetés megvalósítását, 
harmadrészt pedig az energiahatékony-
ság mellett a klímavédelem szempontjait 
is érvényesíteni kívánják. 

 A cégvezető a várható eredményekkel 
kapcsolatban kifejtette, hogy a beruhá-
zás területein a víziközműrendszer mű-
szaki állapota javul, ezáltal csökkennek 
a vízveszteségek és javulnak hidraulikai 

Szadán már megvalósult 
a vízkapacitás-bővítő projekt

A Duna Menti Regionális Vízmű Zrt. (DMRV) 
több milliárd forintos támogatást nyert el még 
tavaly a területéhez tartozó települések ellátás-

biztonságának javítására. A program egyik eleme 
Szadát is érintette, amely jóval a határidő előtt elkészült.

viszonyok. A fejlesztéssel megfelelő meny-
nyiségű kiváló minőségű ivóvíz-szolgálta-
tás nyújtása a cél, amely növeli az ellátás 
biztonságát, maximálisan megfelel a vo-
natkozó szakági jogszabályok előírásainak, 
valamint csökkenti a vízminőségi kifogá-
sok kockázatát is. A fejlesztések által ala-
csonyabb energiafelhasználás mellett ma-
gasabb szolgáltatási színvonal várható. A 
beruházás végére keletkező új kapacitá-
sokról is beszámolt. Ismertette, hogy több 
mint 35 780 méter ivóvízvezeték jön lét-
re. Nyolc darab, összesen 3700 köbméter 
kapacitású ivóvíztároló medence készül. 
Továbbá 554 házbekötés valósul meg, va-
lamint 49 tűzcsap, egy 500 köbméteres 
víztorony, három kút létesül, ezenkívül 
három kútfelújítás és 49 szivattyú cseré-
je is megtörténik. A víztisztító-kapacitás 
kétszer 158 köbméter/órás lesz.
 A projekt elemeinek bemutatása során 
Szabó Balázs projektvezető kitért a szadai 
Gesztenyefa utcában megvalósult fejlesz-
tésre, egy 150 mm-es, 738 méter hosszú 
új ivóvízvezeték kiépítésére is. A fejlesz-
tés már 2022 végén elkészült, azóta is ki-
fogástalanul látja el a településrészt.
 Vécsey László országgyűlési képvise-
lő arról beszélt, hogy a fejlesztés főkép-
pen a budapesti agglomerációs területe-
ket érinti, ami nem véletlen, miután ez a 
térség az elmúlt harminc évben „túlnőtte” 
magát. A települések lélekszáma sokszor 
duplázódott vagy háromszorozódott, ami 
maga után vonja a különböző közműkapa-
citásoknak, ideértve akár a humán infra-
struktúrának a hiányát is. 
 Éppen a tavalyi aszályos időszak vilá-
gított rá arra, hogy az ivóvíz esetleges hi-
ánya mennyire közvetlenül és mennyire 
súlyosan érinti a lakosságot. Nem vélet-
len, hogy a DMRV számára a korábban 
elnyert támogatás összegét – a tavalyi 
szárazságra és ellátási problémákra te-
kintettel – az idén tovább emelték, mert 
indokolttá vált egy új, a „Solymár csúcs-
idei vízellátásának fejlesztése, új expresz-
sz vezeték kiépítése” megnevezésű pro-
jektelem beemelése a tervezetbe abból 
a célból, hogy a jövőben előálló hason-
ló időjárási viszonyok esetén is fenn tud-
ják tartani az ellátásbiztonságot a Pilis-
vörösvári kistérség területén. AP Javulhat az ellátásbiztonság
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Különösen fondorlatos módon fosztják ki külföldön az 
autót bérlő turistákat. A CLB biztosítási alkusz szakértője
 azt javasolja, ha a helyszínen nincs lehetőség rendőrségi

 feljelentést tenni, akkor azt itthon pótolni kell, 
a biztosítók ugyanis csak így fi zetnek kártérítést.

A magyar utazókat is fenyegetheti 
az új bűnözési módszer

N agyon ébernek kell lennie annak, 
aki repülővel utazik valamely 
külföldi országba és az ott-tar-

tózkodása idejére gyanútlanul autót bérel. 
Gyorsan terjed ugyanis egy új bűnözési 
módszer: kifosztásra szakosodott tolva-
jok árgus szemekkel fi gyelik a repülőte-
rek közelében az autókat bérlőket, maj-
dani áldozataikat – fi gyelmeztet a CLB 
biztosítási alkuszcég.
 Közvetlen veszély azonban még nem is a 
megérkezéskor fenyegeti a turistákat, ha-
nem az útjuk végén, amikor hazaindulás 
előtt leadják a bérautót. Ekkor ugyanis a 
leadási ügyintézés idejére, akár csak né-
hány percre is, sokan őrizetlenül hagyják 
a járművet, úgy hogy a poggyászuk még 
a kocsiban van. Ekkor csapnak le a tolva-

jok: villámgyorsan 
feltörik az irodában 
ügyintéző delikvens 
kölcsönautóját és vi-
szik az értékeket. 
 – Az autót bér-
lő turisták kifosz-
tására szakosodott 
bűnözők jól tudják 
ugyanis, hogy az ál-
dozat repülőgép-
járata hamarosan 
indul, hiszen azért 
adja le a járművet, 
és nincs idő rend-
őrségi bejelentést 
tenni, vállalni az 
ezzel járó hosszas 
huzavonát – ismer-
tette több, mosta-
nában megtörtént 
eset részleteit és ta-
nulságát Németh 
Péter, a cég értéke-
sítési és kommuni-
kációs igazgatója.
 A szerencsétle-

nül járt turisták szorult helyzetbe kerül-
nek: el kell dönteniük, hogy a járatukat 
vagy a rendőrségi feljelentést engedik el. 
 – A legtöbben inkább hazajönnek és 
első útjuk a biztosítójukhoz vezet, hogy 
megtudják, ilyen esetre is érvényes-e az 
utasbiztosításuk, kaphatnak-e kártérítést. 
Rendőrségi jegyzőkönyv nélkül, mindösz-
sze „bemondásra” azonban nincs kárté-
rítés – szögezte le az igazgató.
 Felhívta azonban a fi gyelmet, hogy a 
hatósági eljárást itthon, a magyar rendőr-
ségnél is lehet kezdeményezni. Ezt sokan 
nem tudják. Mint ahogy azt sem, hogy az 
eljáráshoz feltétlenül tudni kell az autó-
kölcsönző elérhetőségét, be kell mutatni 
a feltörésről készült helyszíni, céges fel-
jegyzést is, s a károsultnak már onnan 

A május végéig megkötött online 
utasbiztosítások díja 7 százalékkal 
drágult a tavalyi azonos időszakhoz 
viszonyítva – közölte a Független 
Biztosítási Alkuszok Magyarországi 
Szövetsége (FBAMSZ), egyben fel-
hívta a fi gyelmet: az átlagosan napi 
665 forintos díjon nem érdemes 
spórolni, mert a biztosítások nagy-
ban mérséklik az utazások kocká-
zatait. A külföldre készülők harma-
da ennek ellenére továbbra sem 
gondoskodik biztosításról, noha a 
megfelelő ajánlatot gyorsan ki le-
het választani a biztosítási alku-
szok összehasonlító oldalain. Ilyen 
védelem annak is jól jöhet, akinek 
egyébként van Európai Egészség-
biztosítási Kártyája vagy bankkár-
tyához kapcsolódó utasbiztosítása, 
ugyanis ezek mellett is szükség le-
het kiegészítő biztosításra.
 A biztosítók egy részének elő-
írása szerint még Magyarország te-
rületéről kell megkötni az utasbiz-
tosításokat. Utazás előtt is fennálló 
betegség általában nem biztosítha-
tó, a várandóssággal kapcsolatos 
problémákat sem fedezi minden 
utasbiztosítás, számos sporttevé-
kenységre kiegészítő biztosítást 
kell kötni, az értékesebb személyes 
tárgyakra pedig igen eltérő pogy-
gyászbiztosítási feltételek vonat-
koznak. Nem lehet utasbiztosítást 
kötni olyan országba, amelyet há-
ború vagy fegyveres zavargások 
miatt veszélyesnek, utazásra nem 
javasolt államnak minősít a Külgaz-
dasági és Külügyminisztérium. 

AJÁNLOTT AZ 
UTASBIZTOSÍTÁS

a helyszínről, a lehető legrövidebb időn 
belül fel kell hívnia a biztosítóját, hogy 
jelezze a problémát, s nem árt a feltörés 
látható jeleit lefotózni. A kártérítéshez 
mindezek mellett természetesen utas-
biztosítás is kell. forrás: CLB

Minden pillanatban fi gyelni kell a tolvajokra
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KÖZ-TÉR

Már mindenki nagyon
 várja az új iskolát

Ha a jogi után a pénzügyi környezet is kedvezően 
változik idehaza, 2024 után megépülhet a beígért új szadai 
iskola. Miközben a mostanit tovább bővíteni már nem lehet, 
és oktatási célra alkalmas helyiség sincs több a településen.

T avalyi év elején úgy tűnt, hogy az 
új szadai általános iskola meg-
épülhet, miután sikeresen lezaj-

lott a közbeszerzési eljárás a 3,7 milliár-
dos beruházásra. Aztán néhány hónappal 
később mindez semmissé vált: a lebonyo-
lítást felügyelő állami szervezet felfüg-
gesztette a projektet, a tervezési és kivi-
telezési szerződést nem léptette hatályba, 
a címzett támogatás pedig maradt az álla-
mi költségvetésben. Vécsey László, Szada 
országgyűlési képviselője tavaly szeptem-
beri számunkban azt jelezte, hogy a dön-
tés ideiglenes és az építési tárca egyenként 
tekinti át a hasonló támogatással érintett 
terveket. Ez azért bizakodásra adott okot.
 Ám idén május közepén a Magyar Köz-
lönyben megjelent egy rendelet, amely a 
kormány által korábban felfüggesztett 
vagy megállított, központi költségvetési 
forrásból fi nanszírozott valamennyi be-
ruházás támogatási szerződését egyetem-
legesen megszüntette – így a szadai isko-
láét is.
 Ennek kapcsán lapunk megkereste Vé-
csey Lászlót, aki a következő tájékoztatást 
juttatta el szerkesztőségünkhöz.
 „Tavaly nyáron a kormány felfüggesz-
tett minden olyan beruházást, ami még 
nem kezdődött meg. Egyebek mellett an-
nak érdekében, hogy a folyamatban lévő 
beruházások ne lehetetlenüljenek el, sem-
mi ne maradjon »torzóban«. A felfüggesz-
téssel érintett beruházások becsült össz-
értéke 5000 milliárd forint volt, ami mai 
árakon ennél lényeges több lehet. Sza-
da esetében jó hír, hogy ez nem érintet-
te például az új óvoda építését, hiszen az 
óvodaiférőhely-kapacitás az iskolához ha-
sonlóan szűkös, bővíteni szükséges. 2022. 
április 8-án az önkormányzat megkap-
ta az értesítést, hogy az óvoda építésé-
re elnyert 800 millió forintot; a beruhá-
zás 2022 szeptemberétől volt elindítható 
és 2022. július 19. óta az önkormányzat 

számláján ott van a kiutalt 760 millió fo-
rint előleg, az óvoda megépülésének tehát 
nincs akadálya.
 A felfüggesztett beruházások folytatásá-
nak keretét a hamarosan az Országgyűlés elé 
kerülő új építési törvény szabja meg. Ennek 
a téma szempontjából leglényegesebb eleme, 
hogy a jövőben bármilyen állami vagy ön-
kormányzati beruházás csak komplett ki-
viteli tervek alapján indítható el. Az Építé-
si és Közlekedési Minisztérium ez év végéig 
állítja össze azt a csomagot, ami a következő 
tíz év beruházásait, azok ütemezését tartal-
mazza. Választókerületünk 17 települése és 
a térségünk számára legfontosabb beruhá-
zások jegyzékét már tavaly benyújtottam a 
minisztériumnak és nyomon követem ezek 
helyzetét – a csomagban két új iskola építé-
se szerepel, egyik a szadai. Minden tervezett 
és halaszthatatlanul szükséges beruházás-

ról külön egyeztetnem kell az illetékes szak-
tárcával/szaktárcákkal, ezt megteszem, az 
ajánlásukkal kerülhetnek az ÉKM-hez. Nincs 
kétségem afelől, hogy a szadai iskola építését 
a köznevelésért felelős minisztérium indo-
koltnak tartja és bekerül az ÉKM csomag-
jába. 2024-től tehát a források rendelkezés-
re állásának ütemében indulhatnak ezek a 
fejlesztések.
 Ennek fontos eleme persze az is, hogy 
Brüsszelben a Magyarországnak szerződés 
szerint járó pénzek kifi zetését ne akadályoz-
zák tovább nyilvánvaló politikai okokból, a 
migráció elutasítása, a családvédelmi törvé-
nyünk és a békepártiságunk miatt. Azon-
ban az arányok miatt érdemes megemlíte-
ni, hogy ez az összeg éves szinten kb. 1700 
milliárd forint. Eközben a háborús infl á-
ció és az elhibázott szankciók miatt hazánk 
által megfi zetett energiaár-többlet tavaly 
4000 milliárd volt, és nagyságrendileg idén 
is hasonló összeg várható. A számokból jól 
látható, hogy az azonnali béke, a szankciók 
eltörlése és Brüsszel szerződések szerinti 
teljesítése esetén ezek a beruházások már 
a következő napon elindulhatnának.” 
 A képviselő által említett építési törvényt 
a válasza elküldése után, július 4-én elfo-
gadta a parlament. Ha tehát a hazai jogi 
környezet után a nemzetközi politikai és 
pénzügyi környezet is kedvezően változik, 
2024-ben vagy utána lehet új iskolaépület 
Szadán. Persze ez még így is erősen bizony-
talannak tűnik, a településnek viszont már 
most szüksége lenne a megígért ingatlan-
ra. Pintér Lajos polgármester lapunknak 
elmondta, a jelenlegi diákokat csak kény-
szermegoldásokkal (korábbi helyiségekből 
új tantermek kialakításával, falubeli egy-
házi helyiségek igénybevételével, konté-
ner telepítésével) lehet elhelyezni. Továbbá 
szeptembertől a református egyház is biz-
tosít egy termet, így az iskolán kívül össze-
sen hat helyen zajlik majd az oktatás. De 
így már elfogyott az összes szóba jöhető al-
kalmas helyszín! Miközben – tette hozzá – 
egyre több (lesz) az óvodás, akikből aztán 
iskolások válnak. Pintér Lajos megjegyez-
te, az önkormányzat a maga részéről min-
den feltételt teljesített az iskolaberuházás 
elindításához, ennél többet sem most, sem 
később nem tehet az ügyben, a döntés ez-
után nem rajtuk múlik. Raff ai Ferenc

Ha a hazai jogi környe-
zet után a nemzetkö-

zi politikai és pénzügyi 
környezet is kedvezően 
változik, 2024-ben vagy 

utána lehet új iskola-
épület Szadán. Persze 
ez még így is erősen 

bizonytalannak tűnik, 
a településnek viszont 

már most szüksége lenne 
a megígért ingatlanra.
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HELYI GAZDASÁG

Jelentősen növelheti az élelmiszerárakat a 
hulladékgazdálkodási rendszer júliusi átalakítása a 
Felelős Élelmiszergyártók Szövetsége szerint. Egy új 
díjtétel összege a bolti eladási árakba épülhet be.

A végén úgyis a vevő 
fi zetheti meg…

Az egyes érintett cégek környe-
zetvédelmi termékdíjjal kapcsola-
tos kötelezettségei megmaradnak, 
ugyanakkor az EPR-szabályozással 
egyidejűleg, július 1-jétől új kör-
nyezetvédelmi termékdíj-kalkulá-
ciós séma lép életbe. Amennyiben 
az adott vállalkozás termékdíjat fi -
zetett, akkor nagy valószínűséggel 
az EPR-rendszerben is érintett lesz. 
Továbbra is be kell adnia a bevallá-
sokat és be kell fi zetnie a környezet-
védelmi termékdíjat. Ám fi gyelnie 
kell, hogy mely termékek érintet-
tek mindkét rendszerben. A július 
1-jétől hatályos termékdíjszámítási 
módszerrel az EPR-díj levonható 
lesz a fi zetendő környezetvédelmi 
termékdíj összegéből, amennyiben 
egy adott termék mindkét rend-
szerben díjköteles.  forrás: Index.hu

MARAD 
A TERMÉKDÍJ

A z elmúlt évek során a termékek, 
így az élelmiszerek csomagolásá-
val kapcsolatos környezetvédelmi 

problémák orvoslása és az újrahasznosí-
tás hatékonyságának növelése érdekében 
egy uniós irányelv útmutatása alapján az 
összes tagállamban, így Magyarországon 
is kötelező bevezetni az úgynevezett kiter-
jesztett gyártói felelősségi rendszert (EPR). 
2023. július 1-től a vonatkozó jogszabály 
szerint az állam jóvoltából a hazai hulla-
dékgazdálkodásért immár egyedül felelős 
MOL Hulladékgazdálkodási Zrt. (MOHU) 
teljesíti a szükséges visszagyűjtési és hasz-
nosítási feladatokat a gyártók nevében. 
 A hazai élelmiszeripari vállalkozáso-
kat, vállalatokat tömörítő Felelős Élelmi-
szergyártók Szövetsége (FÉSZ) álláspontja 
szerint hatékonyabb és olcsóbb lett volna 
a feladatok végrehajtását – a nemzetközi 
gyakorlatnak megfelelően – piaci alapon 
működtetni. Ezért a koncessziós tervekkel 
kapcsolatos aggályaikat az élelmiszergyár-
tók is folyamatosan jelezték az illetékes 
jogalkotó számára. A FÉSZ szerint a félel-
meik sajnos máris beigazolódni látszanak: 
nagy érvágást jelent majd a gyártók szá-
mára, hogy július 1-től az eddig ugyaner-
re a célra befi zetett környezetvédelmi ter-
mékdíj összegének a többszörösét, 3-5-ször, 

bizonyos esetekben 
akár 10-szer annyit 
kell majd fi zetniük 
az egyes csomago-
lóanyagok után.
 A szövetség kö-
zölte, a gyártókat 
képviselő szakmai 
szervezeteket sem 
vonták be a díjté-
telek kialakításába, 
így nem világos a 
költségviselők szá-
mára, hogy mi alap-
ján határozták meg 

az összegeket, illetve az sem derül ki, hogy 
érvényesül-e az az uniós irányelv, amely 
szerint csak a tényleges, indokolt költsé-
geket tartalmazhatják a díjak. 
 A FÉSZ jelezte, hogy a gyártók ön költ-
ség- növekedése kettős: nemcsak a bolt-
ba kerülő csomagolt élelmiszerek csoma- golására kell magasabb díjat fi zetniük, de 

a teljes termelési és ellátási lánc mentén 
a csomagolások minden elemére maga-
sabb költségek rakódnak. Így következ-
ményként a gyártók kénytelenek lesznek 
az élelmiszerek átadási árában ezt a költ-
ségemelkedést érvényesíteni, amit a kis-
kereskedők saját megnövekedett terheik 
miatt szintén kénytelenek lehetnek a fo-
gyasztók felé áthárítani. Vagyis: az élel-
miszerárak további emelkedése várható 
a július 1-től bevezetett magas díjak miatt. 
 A FÉSZ szerint ez a költségnövekedés is 
további negatív hatással lehet a hazai élel-
miszerpiacra. A szervezet úgy véli, az árak 
további emelkedésének megakadályozása, 
valamint a hazai élelmiszeripari vállal-
kozások fennmaradásának és versenyké-
pességének biztosítása érdekében a díjak 
auditált felülvizsgálatára és jelentős csök-
kentésére van szükség. A szövetség ezért 
sürgős egyeztetést javasol a kormányzat 
és a gyártók érdekképviseleti szervei kö-
zött. Összeállította: RF

IGEN, MAGAS, DE…
A FÉSZ pontokba állításaira rea-
gálva Pethő Zsolt, a MOL Hulladék-
gazdálkodási Zrt. vezérigazgató-
ja az mondta, nem példa nélkülien 
magas a magyar EPR-díj, de való-
ban a magasabbak közé tartozik. 
Szerinte anyagáramonként néz-
ve nem mindegyik magyar EPR-
díj drágább, mint az uniós átlag, 
van lényegesen olcsóbb is. Meg-
jegyezte, azért tartozik a maga-
sak közé a magyar EPR-díj, mert 
nemcsak az intézményi, hanem 
a lakossági szegmensre is vonat-
kozik a kiterjesztett gyártói fele-
lősség, vagyis gondoskodnak az 
újra feldolgozható lakossági és in-
tézményi hulladék begyűjtésé-
ről és újrahasznosításáról is a teljes 
anyagáramra, és ennek költségét a 
gyártóktól szedik be.  forrás: 24.hu

A csomagolt áruk 
drágulhatnak
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Miután Szadára költözött, a Székely-kert melletti
 házban lakott családjával Hanyu Zsolt festőművész,

 augusztus végén pedig az ottani műteremházban
 nyílik kiállítása. Európai ismertségét erősítheti
 a most elnyert Nemzetközi Michelangelo-díj is.

Székely és Hanyu: 
párhuzamos életszakaszok

HELYI KULTÚRA

A 48 esztendős Hanyu Zsolt mint-
egy negyedszázada kezdett el ko-
molyabban foglalkozni a festészet-
tel. Az egykori hazai festőművészek 
közül Székely Bertalan és Csontvá-
ry Kosztka Tivadar, a külföldiek kö-
zül Vincent van Gogh, Rembrandt és 
Pablo Picasso pályafutását csodálta; 
utóbbi stílusa áll igazán közel hoz-
zá, azért is kötelezte el magát emel-
lett. Itthon Turcsányi Antal a (tanító)
mestere: a 82 éves művésszel a mai 
napig tartja a kapcsolatot és időn-
ként közösen is alkotnak.

MESTEREKH a Hanyu Zsolt még nem is olyan 
híres, mint volt anno a 19. szá-
zadban és a 20. század elején a 

Szadához „ezer szállal” kötődött Székely 
Bertalan, de kettejük között annyi kapcso-
lódás van, hogy előbbi immár négy éve él 
a településen és festőművészként alkotó-
műhelyét itteni családi házában rendez-
te be. Persze van egy további érdekes kap-
csolódási pont is.
 – Annak idején a Székely-kert mellett 
volt a korábbi házunk, és csak később tud-
tam meg, hogy Székely Bertalan ott élt és 
alkotott. Sőt, amikor egyáltalán bizonyossá 
vált számomra az ő itteni kultusza, pláne 
annak ismeretében, hogy követtem, sze-
retem a művészetét, igencsak meglepőd-
tem a kettőnk párhuzamos életszakaszán 

– mondta Hanyu Zsolt.
 Ám ahogy az előd, úgy ő is elsősorban a 
festészete miatt érdemel fi gyelmet. Ugyan-
is néhány héttel ezelőtt elnyerte a Nemzet-
közi Michelangelo-díjat, amelyet egy római 
művészeti alapítvány ítél oda minden év-
ben több, feltörekvő kortárs képzőművész 
(festő, szobrász stb.) számára. Hanyu Zsolt 
lapunk megjelenése után, július 22-én ve-
szi át az elismerést az olasz fővárosban. 
 – Az év elején juttattam el ehhez az ala-
pítványhoz a bemutatkozó anyagomat több 
képemmel együtt. A díjra nem is lehet pá-
lyázni, nem is reménykedtem benne, azt 
a művészettörténészek alkotta 
kuratórium ítéli oda az általuk 
ismert alkotók közül, rengeteg 
szempont alapján kiválasztot-
tak számára. E-mailben értesí-
tettek, hogy én is megkaptam, 
de részletes indoklást nem ír-
tak benne. Gondolom, majd az 
átadón kiderül, miért tartottak 
érdemesnek a díjra – jegyezte 
meg.

 Ám Hanyu Zsolt nemcsak őket kereste 
meg, hanem más hasonló európai szerve-
zeteket is, nem titkoltan azzal a céllal, hogy 
közreműködésükkel, segítségükkel beke-
rüljön az európai kortárs festőművészek 
azon csoportjába, akiknek képeit a konti-
nens művészeti központjaiban (pl. Párizs, 
Róma, Firenze) lévő elismert galériák be-
fogadják és kiállítják. Mint említette, to-
vábbi cél, hogy ezeken a helyszíneken mi-
nél többen ismerjék meg a nevét, a stílusát, 
és a lehető legtöbb képe keljen el. 

 Ahogy fogalmazott, jelenleg ingatlanok 
értékesítésével is foglalkozik a festészet-
tel párhuzamosan, de hosszú távon sze-
retne kizárólag alkotni és ebből megte-
remteni pályafutásának további alapjait, 
valamint feleségének és két gyermekének 
a biztonságát. Ami azt illeti, van érdeklő-
dés a Pablo Picasso kubista stílusát idéző 
Hanyu-képekre. Egy régebbi, 2 x 3 méteres 
festményét néhány hete vette meg a mike-
pércsi református egyházközség – milli-
ós nagyságrendű összeget fi zetve érte – a 
helyi Music of Heaven című kiállítás so-
rán. De alkotásaival találkozhattak már 
a szadaiak is, hiszen a tavalyi Szada Fé-
nyei fesztivál art udvarában voltak látha-
tók a képei – és voltak a művészetét ked-
velő vásárlók.
 – Nagyon örülök, ha valaki ilyenfor-
mán pénzt áldoz a művészetre. Ám még 
ha elsőre soknak is tűnnek az egy-egy 
képért kiadott összegek, ezek még min-
dig lényegesen kevesebbek, mint amit 
egy hazai zenész négy-öt hétvégi hak-
nival összesen meg tud keresni. Külföl-
dön bizony az itthoni ár többszöröséért 
is elkelnek képek – tette hozzá. – Sze-
rencsére itthon egyre több helyre hív-
nak kiállítani, és bízom benne, hogy az 
említett európai városok kortárs művé-
szeti galériáinál is láthatók lesznek a ké-
peim. 
 Legközelebbi tárlata az angol autógyár, 
az Aston Martin magyarországi forgal-
mazójának felkérésére a képviselet fővá-
rosi XV. kerületi, M3-as autópálya melletti 
szalonjában lesz augusztus elején. Mivel 
Hanyu Zsolt leggyakrabban zenei témájú 
festményeket készít, így az autófókuszú 
művek egyedinek ígérkeznek (a képek el-
készítését június végén kezdte el). Majd 
ezt követően a Székely Bertalan Műve-

lődési Ház szervezésében au-
gusztus 30-tól indul – és vár-
hatóan október közepéig tart 

– az első jelentős szadai Hanyu 
Zsolt-kiállítás a Székely-kerti 
műteremházban. 
 Nos, így ér végérvényesen 
össze egy Szadához kötődő kor-
társ és egy itt élt híres festő mű-
vészi pályafutása… 

Raff ai Ferenc
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HELYI KULTÚRA

Egy remek kulturális kezdeményezés nyomán 
bárki bármikor vihet könyvet a Mélyárok sétányon

 elhelyezett könyvszekrényből, és persze hozhat
 is ide jónak és értékesnek tartott kötetet. 

Álljunk meg 
egy könyvért!

ELÉRHETŐSÉGEINK:
www.szadafaluhaz.hu
szadakonyvtar@gmail.com
Bagolyvár Könyvtár Facebook-oldal
+36 28-503-180, +36 70-19-99-571

KÖNYVTÁR NYÁRI NYITVA-
ÉS ZÁRVATARTÁSA: 
2023. július 7. és augusztus 8. 
között zárva.
2023. augusztus 9. és 18. között 
hétköznap 10–14 óráig nyitva.

NYITVATARTÁS

A júniusi változékony időjárás több-
ször megviccelte a település sza-
badtéri rendezvényeit. Így volt ez 

a június 9-én és 10-én megrendezett Sza-
dai Könyvünneppel, a Patak-Party Könyv-
megálló avatójával és a családi mesedélután 
Székely-kertben tervezett előadásaival is. 
Az eső miatt a könyvtári piknik könyv-
vására elmaradt, és a papírszínházi me-
seelőadásokat is a könyvtár falain belül 
tartottuk meg.

 A SzadaFeszt Közösségszépítő Egyesület 
– a Szadai Fényei fesztivál szervezőcsapa-
ta – ötlete nyomán a Mélyárok sétányon, 
a patak mentén elhelyezett könyvmegál-
ló avatója is egy nappal későbbre került az 
időjárás miatt. Pintér Lajos polgármester 
és Benke Éva egyesületvezető köszöntője 
után immár közkinccsé lett a felajánlás-
ból kapott, Markovics Anikó által igazán 
gyönyörűvé varázsolt kis könyvszekrény. 
A Szada Nova NKft. munkatársainak is kö-
szönhetően létrejött kulturális pont min-
denki előtt nyitva áll – látogassanak el 
minél gyakrabban ide, és használják mi-
nél többször!
 A nyitóünnepen a szekrényt meg is töl-
töttük helyi szerzők aláírásával ellátott 
kötetetekkel, illetve a rendezvényen részt 
vevők által felajánlott olvasmányokkal. 
Baráti beszélgetés alakult ki a könyvek és 
az olvasás mindenkori fontosságáról. Sok 
emlék felidéződött hajdani és friss élmé-
nyekről is. Generációk között ugyan eltérő 
szempontokról vallottunk, de a jó iroda-
lom személyiségformáló erejéről, a köny-
vekben rögzített tudás átadásának jelen-
tőségéről megegyezett a véleményünk. Az 
olvasás örömöt, ismereteket, tapasztalatot 
ad családi egyéni élményként is.
 Ötleteltünk további közös programokon, 

hogy a könyvtár és az egyesü-
let csapata minél több hasonló 
kellemes benyomáshoz juttas-
sa az arra nyitottakat. Ígérjük, 
hogy hamarosan jelentkezünk!
 Július második hetétől nyá-
ri szabadság miatt zárva lesz a 
Faluház, így a könyvtár is. Jó 
nyári élményeket, jó pihenést 
kívánunk. Augusztusban a fris-
sen festett falak között várjuk 
ismét a kölcsönözni vágyó ol-
vasókat. Addig is látogassák 
meg a Faluház elé kihelyezett 
szabadpolcunkat.

Könyvajánló
Lucinda Riley, Harry Whittaker: 
At las – Pa Salt története (A hét nővér
sorozat 8., befejező része. General Press, 
2023.)
 A szerző halála után fia, Harry 
Whittaker fejezte be a sorozat lezáró 
kötetét, aki idén ellátogatott a budapes-
ti Ünnepi Könyvhétre is. A több mint tíz 
éve megjelent első kötet minden szerep-
lője felidéződik a mostani regényben, de 
az apa sorsát, titkait tárja fel igazán. A 
történet lezárul, minden titokra fény de-
rül. Folytatódik a nyomozás, izgalmas 
helyszíneken, a titokzatosság ismét ra-
bul ejti az olvasót, amíg kiderül a csa-
lád generációkon, az egész világon át-
ívelő teljes története. Ajánlom a sorozat 
rajongóinak, akik már évek óta részesei 
Lucinda történetmesélésének, és ajánlom 
új olvasóknak, akik egy igazán szövevé-
nyes, kalandokkal teli, letehetetlenül iz-
galmas sorozat teljes lezárásáig vágnak 
bele A hét nővér történetébe az elejétől 
a lezáró kötetig.

Összeállította: Németh Anikó könyvtárosFo
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Igazi mestermunka a könyvszekrény

Olvasásra buzdítanak, 
mert olvasni jó



OKTATÁS-NEVELÉS

Június 16-án 35 
nyolcadikos diák vett 

búcsút a Szadai Székely 
Bertalan Általános Iskolától.

Elköszöntek az iskolától

ELFOGADTÁK A STÁTUSZTÖRVÉNYT
Az Országgyűlés július 4-én 134 
igen, 60 nem szavazattal elfogad-
ta a pedagógusok új életpályájáról 
szóló törvényt. Az ún. státusztör-
vény alapján a pedagógusok a köz-
alkalmazotti jogviszonyból 2024. 

január 1-jével átkerülnek a közne-
velési foglalkoztatotti jogviszony-
ba, és egyebek mellett változik 
az óraszámuk, létrejön a teljesít-
ményalapú bérezési rendszerük 
is. A pedagógusok a hatálybalépés 

előtt megkapják a tájékoztatást 
arról, hogy eddigi jogviszonyuk 
megszűnik, és nyilatkozniuk kell, 
szeretnének-e átlépni az új jogvi-
szonyba. 

forrás: MTI/Telex

A feldíszített folyosókon végigballagó 
diákok meghatódva léptek be régi 
tantermeikbe, miközben az iskola 

többi diákja a zsibongókban és az udvaron 
sorfalat állva búcsúzott tőlük. 
 Az ünnepi műsorban verseket és búcsúz-
tató beszédet hallhattunk a hetedik évfolya-
mosok előadásában, majd a ballagó diákok 
köszöntek el iskolánktól és köszönték meg 
egy-egy szál virággal szüleiknek a támoga-

tást és szeretetet, melyet iskolai éveik alatt 
kaptak (a képen). A műsort a hatodikosok 
fuvolán, míg a nyolcadikosok zongorán ját-
szott zeneművekkel tették színesebbé. 
 Szathmáryné Szabó Zsuzsa igazgató 
szintén elbúcsúzott a diákoktól, külön 
kiemelte a kiváló tanulmányi eredményt 
elért tanulókat, akik könyvjutalmat kap-
tak. Galambos Gáborné a Kulturális Ala-
pítvány Szadáért képviseletében adott át 
értékes könyveket iskolánk tanulóinak. 
A műsor végére tervezett léggömbere-
getést hatalmas zivatar zavarta meg, 
de szerencsére néhány perc elteltével 
elállt az eső, így sok lufi  emelkedhetett 
a magasba. 
 Remélem, hogy immár volt diákjaink-
nak sikerül megvalósítaniuk álmaikat, 

kívánom, hogy váljanak tudósokká, jó 
szakemberekké, legyenek sikeres spor-
tolók, dolgozzanak becsületesen, és soha 
ne feledkezzenek meg arról, honnan in-
dultak, hol vannak a gyökereik!  

Kollárik Gábor pedagógus

Idén is lehetőségünk nyílt jutalomki-
rándulást szervezni diákjaink részére, a 
másodikosoktól egészen a nyolcadiko-
sokig minden osztályból, akiket az osz-
tályfőnökeik választottak ki különböző 
szempontok alapján. Az egynapos úton 
51 tanuló és 4 pedagógus vett részt.
 Vácra utaztunk, ahol a borús időre való 
tekintettel a buszon ülve ismertük meg a 
város történetét, csodálatos épületeit és 
a Duna-partot Bucsek Emőke idegenve-
zető segítségével. A václigeti Hétkápolna 
templomba betérve izgalmas kvízjátékon 
vehettek részt a gyerekek. 
 Utunkat folytattuk a Nagyboldog-
asszony-székesegyház előtti térre, majd 
újult erővel mentünk a főtéren át egé-
szen a Pannónia Házig. Itt Sajdik Ferenc 
karikaturista gyűjteményét ismerhettük 
és tekinthettük meg múzeumpedagó-
giai foglalkozás keretében. A gyerekek 
arcán örömteli meglepetés volt látható, 
mikor felfedezték a Pom Pom, valamint 
a Ho-Ho-Ho-horgász mesék ismerős 
szereplőit, és már össze tudták kötni al-

kotójukkal. Az alsós évfolyamok kipró-
bálhatták magukat igazi karikaturis-
taként, sok szép mű született. A felsősök 
számára is nagyon készültek a múze-
um dolgozói, nekik már komolyabb fel-
adatokkal: szerepjátékot követően iz-
galmas irodalmi megmérettetésben volt 
részük. Levezetésként, hazaindulás előtt 
a Főtéri Cukrászdában megjutalmaztuk 
magunkat fagylalttal, majd sétáltunk 
egyet a Duna-parton.
 Sokaknak ismerős volt már Vác, ők 
szüleikkel többször jártak a gyönyö-
rű városban korábban, az utcákat róva 
történeteket és élményeket meséltek 
nekünk. 
 Bízom benne, hogy ezzel az utazás-
sal is kaptak új élményeket, informá-
ciókat, és a családjukkal való követ-
kező látogatás alkalmával ők fogják 
megmutatni nekik akár Mihail Kolodko 
miniszobrait, melyek nem okoznak nagy 
feltűnést Vác belvárosában, ellenben iz-
galmas rájuk bukkanni. 

Szél Renáta pedagógus 

Június 5-én az önkormányzat ne-
vében Pintér Lajos polgármester és 
Petrák Árpád alpolgármester szemé-
lyesen köszöntötte a pedagógusokat 
az iskolában. Polgármester úr meg-
köszönte az egész éves munkánkat, 
és reményét fejezte ki, hogy a peda-
gógusok szakmai megbecsülése is 
javul majd. Egyúttal Szadára utaló 
aprósággal ajándékozták meg szak-
mai közösségünket.
 Annak ellenére, hogy intézmé-
nyünk fenntartója nem az önkor-
mányzat, ebben az évben is szám-
talan módon tapasztaltuk meg az 
anyagi és erkölcsi támogatást a ré-
széről – köszönet érte. Többek kö-
zött a Föld napi pokrócos vetélkedő, 
a kézműves gyermeknap, a tantes-
tületi szakmai kirándulás megvaló-
sulásában, valamint a tornacsarnok 
kettéválasztására alkalmas függöny 
megvásárlásában is segítségünkre 
volt. 

Tassi Beáta igazgatóhelyettes  

ARANYBUSZ-KIRÁNDULÁS PEDAGÓGUSNAP
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A Székely Bertalan Óvoda-Bölcsőde szakmai munkája
 igen kiemelkedő, mint az a legutóbbi vizsgálat részletes

 értékeléséből is kiderült. Ugyanezt igazolja az 
intézmény által elnyert „Állatbarát bölcsőde” cím is. 

Méltó helyre került az 
Állatbarát bölcsőde elismerés

J úniusban megérkezett az Oktatási Hi-
vatal által szervezett intézményi tan-
felügyeleti ellenőrzés részletes értéke-

lése, amely a szakmai munkát volt hivatott 
felmérni. Hét területen vizsgálták az intéz-
mény működését, azon belül is több alpon-
tot fi gyelembe véve: pedagógiai folyamatok 
(1); személyiség- és közösségfejlesztés (2); 
az intézményben zajló pedagógiai mun-
kával összefüggő eredmények (3); belső 
kapcsolatok, együttműködés, kommuni-
káció (4); az intézmény külső kapcsolatai 
(5); a pedagógiai működés feltételei (6); az 
intézménytípusra vonatkozó nevelési, ne-

velési-oktatási irányelvekben meghatáro-
zott országos szakmai elvárásoknak és az 
intézményi céloknak való megfelelés (7).
 A megállapítás szerint az intézmény 94,1 
százalékot ért el mindent együttvéve, de a 2., 
4., 5., 7. számú terület minden szempontja 
esetén kiemelkedő eredményt elérve! Nagy 
büszkeséggel töltött el minket, hogy a szak-
mai működésünkről ilyen pozitív visszajel-
zést kaptunk. Természetesen ez csak a szü-
lői közösséggel, a települési intézményekkel 
és a képviselő-testülettel történt harmoni-
kus, egymást segítő munkakapcsolattal volt 
lehetséges. Köszönjük mindenkinek, és to-

vábbra is igyekszünk a legjobb tudásunk 
szerint a szadai gyermekeket – ovisokat, 
bölcsiseket egyaránt – ellátni!
 További szakmai elismerés, hogy a 2020-
ban átadott Minibölcsőde szakmai közös-
sége által benyújtott „Állatbarát bölcsőde” 
című pályázat eredményesen zárult, így 
az Állatorvostudományi Egyetemen Illés-
Bartkó Zsuzsannával együtt átvehettük az 
ezt bizonyító elismerő oklevelet. Ez arról 
tanúskodik, hogy a bölcsődénkben az ál-
latok szeretetére, a róluk való felelősségtel-
jes gondoskodásra neveljük a gyerekeket. 
 Ezzel egy időben mindkét óvodaépü-
letünk – a megkapott védjegy nyomán – 

„Madárbarát” óvoda lett, hiszen a tőlünk 
telhető mértékben gondoskodunk róluk: té-
len etetjük, nyáron itatjuk a nálunk meg-
pihenő madarakat, fészkelőhelyet biztosí-
tunk a számukra.

Összeállította: Dr. Csikós Gellértné
 intézményvezető 

CSALÁDI NAP
Június 2-án volt az óvoda családi nap-
ja a Szadai Sportcentrumban. Közel 260 
gyermek és családja töltött el egy él-
ményekben gazdag délutánt. A Szomj-
oltók tűzoltócsapata egy nyolc állo-
másból álló akadálypályát épített fel, 
melyet kiegészítettünk néhány sportos 
feladattal. A gyermekek és családjaik az 
óvónénijeik vezetésével vonultak kör-
be az állomásokon. Játékos feladato-
kat kellett végrehajtani a csoportoknak 
(pl. tálcatűzoltás, buborékcsata, légvár, 
óriáskirakó, tűzoltó-felszerelésbe öltö-
zés). A Szada Nagyközség Önkormány-
zata által is támogatott program során 
keletkezett bevétel az óvoda alapítvá-
nyát gyarapította. 

FUTÓVERSENY 
KICSIKNEK
Június 3-án a hagyományokhoz hí-
ven a gödöllői Alsóparkban rendez-
ték meg a Manó Maratont. Óvodán-
kat is sok kisgyermek képviselte az 
eseményen. A kisebbek szülői segít-
séggel teljesítették a 400 méteres 
távot, míg a nagyobbak már egye-
dül futottak. 

SULIBA MENNEK
A hónap első hetében minden cso-
portban megtörténtek az évzárók-
ballagások. Az elballagó nagycsopor-
tosok már kíváncsian várják az iskolás 
éveket. Június 5-én az elballagó gyer-
mekek – a tavalyi évhez hasonlóan – 
az alapítvány támogatásával a Buda-
pesti Bábszínház Pettson és Findusz 
című, kedves hangulatú előadását te-
kinthették meg. Nagy élmény volt, so-
kan most jártak itt először! 

KÖSZÖNTÉS
Az idei pedagógusnap alkalmából 
az intézmény pedagógusait köszön-
tötte az önkormányzat és a képvi-
selő-testület – hálásak vagyunk a 
fi gyelmességért és az egész éves tá-
mogatásért.

HATVANI TÚRA
Június 6-án sor került az év végi ovis 
kirándulásra. A kiscsoportosok kivé-
telével minden csoport együtt uta-
zott a hatvani kastélyba és vadászati 
múzeumba. Megtekintettük a kiállí-
tást, s hallgattunk rövid vadászkürt-
koncertet is. A csoportok a lombko-
ronasétányon keresztül eljutottak a 
vadasparkba is, ahol hazánk nagy-
vadjai és őshonos állatfajai találhatók 
meg. A kiscsoportosok a veresegyházi 
Medveotthont látogatták meg, aho-
va kisvonattal érkeztek. A Delfi n cso-
portosokat pedig a Dudás család látta 
vendégül a tanyájukon.



16 2111 SZADA | 2023. JÚLIUS

SZOCIÁLIS ÜGYEK

A Szadai Szociális Alapszolgáltatási Központ 
Idősek Nappali Klubja is csatlakozott az 
Országos Gyalogló Idősklub-hálózathoz. 

Az aktív testmozgás 
hosszabb életet jelenthet 

Júniusban immár hagyomány ná-
lunk, hogy köszöntjük születés-
naposainkat. Az ünneplést ösz-
szekapcsoltuk egy közös főzős 
programmal. A szorgos kezek már 
kora reggel megkezdték az előké-
születeket, így hamar a bográcsba 
kerültek a hozzávalók. Amíg főtt 
az ebéd, jó hangulatban telt az idő. 
Születésnaposaink Simon János-
né és Tóth Istvánné voltak. Pintér 
Lajos polgármester is ellátogatott 
hozzánk, egy-egy csokor virággal 
és oklevéllel kedveskedett az ün-
nepelteknek. Bozsó Józsefné pedig 
verset olvasott fel két klubtársának 
A köszöntések és a közösen elfo-
gyasztott ebéd után kora délutánig 
tartó beszélgetés, nótázgatás vet-
te kezdetét. 

SZÜLETÉSNAPOSOK 
KÖSZÖNTÉSE 

A néhai világbajnok tájfutó, Monspart 
Sarolta, aki a nemzet sportolója és 
az Idősek Tanácsának is tagja volt, 

kiemelt fontosságúnak tekintette az idősek 
egészséges életmódját, a rendszeres test-
mozgásuk előmozdítását. Az ő kezdeménye-
zésére alakult meg 2017-ben az Országos 
Gyalogló Idősklub-hálózat. Ez – amellett, 
hogy az aktív időskort, az egészség meg-
őrzését, a testmozgás örömét és a kortárs 
kapcsolatok erősítését szolgálja – lehető-
séget ad arra is, hogy egy jól kommuni-
kálható, az idősekről pozitív képet alkotó, 
nem utolsósorban a fi atal generációknak 
is jó példát mutató program kerüljön az ér-
deklődés középpontjába. Magyarországon 
jelenleg 135 klubban több mint ezer nyug-
díjas gyalogol hetente többször, rendsze-
resen. Ehhez a hálózathoz csatlakozott a 
szadai Idősek Nappali Klubja!
 Júniusban részt vettem a klubvezetői 
mentorképzésen, ahol megismerkedhet-
tem a klubhálózat történetével, betekin-
tést nyertem mindennapjaiba és további 
terveikbe. Az eseményt Révész Máriusz, 
a kerékpározás és az aktív kikapcsolódás 
fejlesztéséért és népszerűsítéséért fele-
lős kormánybiztos nyitotta meg. Előadá-
sában megfogalmazta, hogy három éven 
belül 15 százalékponttal kell csökkenteni 
itthon azoknak a számát, akik saját beval-
lásuk szerint soha nem mozognak – jelen-
leg a lakosság 59 százaléka! 
 A képzésen számos szakember, orvos, di-
etetikus, kardiológus hívta fel a fi gyelmet a 
mozgás fontosságára. Dr. Oszvald Péter, a 

Szent Imre Kórház nyugalmazott osztály-
vezető főorvosa kiemelte, hogy egészsé-
gesen jobb élni, mint betegen, és felsorol-
ta, hogy mit lehet tenni az egészséges élet 
meghosszabbítása érdekében. Dr. Egervá-
ri Ágnes neurológus, a Szociális Klaszter 
Egyesület elnöke a fi zikai aktivitás és a szel-
lemi frissesség megőrzésének összefüggé-
seiről beszélt. Dr. Grózli Csaba, a Magyar 
Szervátültetettek Szövetségének elnöke a 

„Millió lépés az iskoládért” program sike-
reit ismertette, amit szeptembertől sze-
retnének elterjeszteni az idősek körében 
is. Fekete Krisztina dietetikus, egészség-
fejlesztő, Monspart Sarolta korábbi kollé-
gája a helyes táplálkozás fontosságára hív-
ta fel a fi gyelmet. Feledy Péter, Monspart 
Sarolta özvegye személyes visszaemléke-
zéseivel tette még színesebbé a képzést.
 Dr. Toldy-Schedel Emil, a Szent Fe-
renc kórház főigazgatója az ún. kardio-
tan ösvények betegségmegelőző és rekreá-
ciós eredményeiről számolt be. A szívbarát 
erdei utak az Út az egészséghez c. program 
keretén belül jöttek létre. A Budapesti Szent 
Ferenc Kórház 2015-ben létrehozott első 
tanösvényével fekvőbetegei rehabilitáció ját 
kívánta kiegészíteni a kórház melletti er-
dőben létrehozott túraútvonallal, de szinte 
ezzel egy időben lakossági megelőző prog-
rammá is kibővítette. Eddig országosan 
hét helyszínen nyílt kardiotanösvény: Bu-
dapesten a Hárs-hegyen, a Normafán, Új-
pesten és a Hármashatár-hegyen, vidéken 
Miskolcon, Veresegyházon és Kékes tetőn. 
A túraútvonalak meghatározott pontjain 

pulzusmérő állomások várják a résztvevő-
ket, a mért pulzusértékekkel pedig a szív 
egészségi állapotát lehet ellenőrizni úgy, 
hogy azokat egy túralapra rögzítik, majd 
leadva a program helyi egészségügyi part-
nerintézménye kiértékeli. A Sanofi  szak-
mai partnerségében életre hívott és azóta 
is támogatását élvező program lényege, 
hogy amennyiben betegségre utaló jelet ta-
pasztalnak, vagy további kivizsgálást lát-
nak szükségesnek, felveszik a kapcsolatot 
a túrát teljesítővel. Így a program beteg-
séget szűrhet ki, adott esetben valamilyen 
szív- és érrendszeri eseményt előzhet meg. 
A nagyszerű kardiológiai projekt még nem 
állt le, a tervek szerint további 22 útvona-
lat jelölnek ki a következő években.
 Ezúton szeretnék meghívni minden ked-
ves érdeklődőt, hogy csatlakozzon az idős-
klubhoz és ezzel együtt a gyaloglóprog-
ramhoz. Közösen tegyünk meg mindent 
egészségünk érdekében! Érdeklődni és je-
lentkezni lehet a következő telefonszámo-
kon: 06 70 199 9570 vagy 06 28 503-625.

Őri Ildikó klubvezető 

Fo
tó:

 Fa
ce

bo
ok

/O
GY

IK

Egyre népszerűbb az idősek 
körében ez a kezdeményezés
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A park a település észak-
nyugati részén helyez-
kedik el, a Szőlőhegyi 

településrész lábánál, a Diósok 
területén. A parkon a Hajagos-
patak folyik keresztül, amely 
a Kisfaludy utcától a szociá-
lis otthon parkjáig elhelyez-
kedő forrásokból táplálkozik. Területén 
régen strand volt kialakítva, és búcsúk 
helyszínéül is szolgált. Pályázati megva-
lósítás során a parkosítás megkezdődött, 
és egy mesterséges tó létesült. A szomszé-
dos szociális otthon kéthektáros kertjétől 
bár kerítés választja el, mégis összefüg-
gő zöldterülethez tartoznak, az élővilág 
szempontjából egy élőhelyként tekinthe-
tünk rájuk. 

 A sétálóutakkal szegélyezett terület je-
lentős része kaszálandó fűfelület. A széle-
ken fás szárú növényzet található, amelyek 
sajnos döntően ártéri, kevésbé értékes fa-
fajokból állnak. Ezek kezelése, cseréje ős-
honos, nemes parkfákra folyamatos fel-
adat. 
 A vízfolyások és a tó miatt rendszeresen 
találkozhatunk békával, tőkés récékkel, a 
vízben lakosok által elengedett halak élnek. 

A szomszédok elmondása szerint egy vid-
racsalád is tanyázik a környéken. A Haja-
gos-patak lápos részei felől rókák járnak 
vadászni a kacsákra. A szociális otthon 
kertjével együtt kiváló élőhely az énekes-
madarak, fakopáncs, zöld küllő stb. szá-
mára. 
 Aszályos időszakban többször kiszá-
radt vagy erősen lecsökkent a vízszint, 
ezért annak vízmegtartását, utánpót-
lásának lehetőségeit meg kell vizsgálni. 
A tóparton található színpadi jellegű 
stég állapota erősen leromlott, felújítás-
ra szorul. A park területén lévő utcabú-
torok (padok, hulladékgyűjtők) állapota 
lényegesen jobb, de azok javítására, fe-
lületkezelésére, mennyiségi bővítésére 
időbeli és anyagi forrásokkal kell a Sza-
da Nova NKft. üzleti tervében kalkulál-
ni. Júliusban megtörtént a terület geo-
déziai felmérése, amely a fakataszter, 
a növényvédelmi terv és a további fej-
lesztések elkészítésének alapjául szolgál.
 A Koncz park a környéken élő kikap-
csolódni vágyók, kutyasétáltatók, kis-
gyerekes családok mellett óvodás, isko-
lás csoportok által is gyakran látogatott, 
kiemelt gondozású zöldterület. Nagy, 
összefüggő, vízszintes, fűvel borított fe-
lületen a gyerkőcök nagyokat szaladgál-
hatnak, vagy a környék állat- és növény-
világával is ismerkedhetnek. Örömteli, 
hogy a településrészen és a szomszéd-
ságban élők sajátjukként tekintenek a 
parkra, odafi gyelésükkel, gondoskodá-
sukkal támogatják a településüzemelte-
tés munkáját.

Boros Gábor, Szada Nova-ügyvezető

ZÖLD SZADA

Szadán számos értékes zöldterület található, amelyeket
 ezúton szeretnénk bemutatni a lakosságnak.

Elsőként a gazdag állat- és növényvilágú Koncz parkot.

Szépül a Koncz park

Szada Nova 
NKft.

Kikapcsolódáshoz 
remek helyszín a park

Gazdag élővilágú terület
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Mérhető 
különbségek

A biodinamikus gazdál-
kodás lényege, hogy 
gyakorlati eszközöket 

tud alkalmazni a kozmosz és 
a földi élet „közös táncában” 
való együttműködéshez az 
élelmiszer-termelésben. Nem-
csak a Nap és a Hold, de az 
egész kozmosz hatással van 
a földi ökoszisztémára, ahol 
nincsenek káros és hasznos 
élőlények, hanem minden 
lénynek megvan a maga he-
lye a létezésben. Egy jól mű-
ködő gazdaság képes olyan 
ökológiai egyensúlyt megva-
lósítani, hogy a megtermelt 
emberi táplálék a lehető leg-
támogatóbb legyen számunkra. 
A bonni kutatóintézet 2019 ok-
tóberében megjelent kutatá-
si munkája 86 olyan nemzet-
közi anyagot tanulmányozott, 
amely a mai modern tudo-
mányos kísérleteknek meg-
felelően hasonlította össze a 
biodinamikus, az organikus 
és a konvencionális (szinteti-
kus vegyszereket alkalmazó) 
mezőgazdaság mérhető hatá-
sát. A kutatási anyag eredmé-
nye szerint a biodinamikus me-
zőgazdálkodás – az élelmiszer 
kémiai összetevőit és annak 
minőségét vizsgálva – mérhe-
tően jobb eredményeket mutat 
minden más gazdálkodáshoz 
képest, és mérhetően egészsé-
gesebb agroökorendszert ered-
ményez. Ennek a gazdálkodás-
nak a legfontosabb eszközei a 

biodinamikus preparátumok 
és a vetési naptár használata.
 A Szadai Biokör Biodina-
mikus gazdálkodás gyakor-
latban és elméletben című júli-
us 1-i, a Szadai Biodinamikus 
Közösségi Kertben megtartott 
tanfolyamának témái a követ-
kezők voltak: az oltott trágya 
és komposzt; kétfajta humusz 
minősége; komposztátrakás 
és -vizsgálat; a szaglás jelentő-
sége az életfolyamatok minő-
ségének megítélésében, korai 
burgonyaszüret a Villáskert-
ben stb. 
 A mostani eseményen több 
mint ötvenen vettek részt, ér-
keztek hozzánk érdeklődők 
Szolnokról, Miskolcról, Tatá-
ról, Pécsről is. Az éves tanfo-
lyamhoz és a helyi közösségi 
kerthez folyamatosan lehet 
csatlakozni. Az érdeklődő kö-
zönségnek lesz alkalma össze-
hasonlítani a különböző ter-
melési módokból származó 
élelmiszerek beltartalmi ér-
tékét Szadán is. Szeptember 
2-án, a Szada Fényei fesztivá-
lon a Székely-kertben az ön-
kormányzat támogatása révén 
az élelmiszer-tartalom méré-
sére szolgáló refraktométer-
rel és más mérőeszközzel fel-
szerelve várjuk a látogatókat a 
közösségi kertben. A kapcso-
lódó programsorozat pedig a 
kozmosz és a Föld többszin-
tű összefüggésébe segít be-
pillantani. Szadai Biokör

Az Ökológiai Mezőgazda-
sági Kutatóintézet (ÖMKi) 
növényvédelmi felhívá-
sai 2020 óta támogatják a 
biokertészeket és az öko-
lógiai szántóföldi termesz-
tést folytató gazdákat. 
2023 tavaszától a dm dro-
gérialánc támogatásának 
köszönhetően újulhatott 
meg a hasznos ismeretek 
átadása a kiskertek hob-
bikertészei számára. Az 
ÖMKi minden hónap elején 
aktuális növényvédelmi 
hírlevelet küld a feliratko-
zóknak, amelyben a vár-
ható növényvédelmi teen-
dőket összegzik az olvasók 
számára. A gyümölcsö-
ket leginkább károsító ro-
varok elleni védekezés idő-
zítéséhez tavasztól őszig a 
rajzási adatokat is közzé-
teszik weboldalukon, hogy 
hatékonyabbá tegyék a 
kártevőkkel szembeni be-
avatkozást. Ehhez ökoló-
giai gazdálkodásban en-
gedélyezett, kiskertesek 
számára is elérhető nö-
vényvédő szereket, tech-
nológiákat is megadnak. 
 A közelmúltban tízré-
szes sorozatot indítottak, 
amelyben kisfi lmekkel és 
részletekbe menő írásos 
háttéranyaggal járják kör-
be a biokertek növény-
védelmi témáit szakértők 
segítségével. A sorozat-
ban az almatermésű-
ek, csonthéjasok, héjasok 
(dió, mogyoró) és zöldség-

növények növényvédelme 
mellett a biokert tervezé-
séről, a saját magfogásról, 
a gyomnövények szerepé-
ről, a talajegészségről és a 
Pók-Háló citizen science 
részvételi kutatási prog-
ramról is szó esik. 
 Egy biokertész szá-
mára elengedhetetlen, 
hogy odafi gyeljen a bio-
lógiai sokszínűség támo-
gatására és megőrzésére. 
A bioszemlélet alapelve, 
hogy miközben magun-
kat élelmiszerrel látjuk el, a 
környezetünk se lássa ká-
rát tevékenységünknek, 
sőt, támogassuk a termé-
szetes ökoszisztémákat. 
A pókok kiváló indikátorai 
egy élőhely állapotának, 
a pókfajok nagy száma 
ugyanis a biológiai sokfé-
leség magas szintjére utal. 
Hazánkban több mint 800 
pókfaj található meg, me-
lyek közül egyetlen kert-
ben is akár több tucat faj 
lehet jelen. Az ÖMKi által 
útjára indított, Pók-Háló 
névre keresztelt kutatás a 
kertek biológiai sokféle-
ségét vizsgálja önkéntes 
résztvevők segítségével. A 
közösségi kutatáshoz bár-
ki csatlakozhat, és a kert-
jében végzett megfi gye-
léseivel, fotóival aktívan 
hozzájárulhat a hazai tu-
dásbázis bővítéséhez. 
 További részletek a 
biokutatas.hu weboldalon 
olvashatók.  forrás: ÖMKi

SEGÍTSÉG AZ OTTHONI 
BIOKERTÉSZKEDÉSHEZ

Sokan keresik fel a közösségi kertet
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A Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület 
szervezésében 2023-ban is megrendezték került a 
Czibere Táncegyüttes éves gálaműsorát – immáron 

második alkalommal –, családi programokkal kiegészülve. 

Fergeteges gálaműsor 

A június 17-i színes eseménysorozat-
nak a szadai Székely Bertalan-kert 
adott otthont, ahol minden korosz-

tály jól érezhette magát. A legkisebbeket a 
gödöllői Merende műhely népi játszótere, 
a nagyobbakat – Bende János vezetésével 

– íjászat, valamint – Hegymegi Gábor és 
Galántai Attila közreműködésével – lovag-
lás várta. Dulai Sándorné Éva néni, Falu-
dy Andrea és az Öreghegyi Csemete Tano-
da jóvoltából kézműves-foglalkozásokra is 
lehetőség nyílt. A programok mellett pat-
togatott kukorica, vattacukor és a Szadai 
Nyugdíjas Klub palacsintázója/lángosdája 
kínálta a fi nomságokat. A felnőttek Samu 
László borász jóvoltából fi nom szadai bo-
rokat is kóstolhattak. 
 Majd délután a szabadtéri színpadon 
vette kezdetét a gálaműsor. A talpalávalót 
a Fix-Stimm zenekar biztosította. A mű-
sorfolyamban felléptek az együttes gyer-
mek- és felnőttcsoportjai. Köszönet az 

óvodás csoport (Maczika Táncegyüttes) 
vezetőjének, Tőkei Krisztinának, a gyer-
mekcsoport (Cziberke Táncegyüttes) és 
a felnőttcsoport (Czibere Táncegyüttes) 
vezetőjének, Horváth Viktornak az egész 
éves munkájukért. Az est folyamán ven-
dégként a veresegyházi Kerecsen Tánc-
együttes is színpadra lépett, színesítve a 
műsort. 
 Köszönet jár az egyesület segítőinek, 
támogatóinak is, akik nélkül ez a csodás 
gála nem jöhetett volna létre. Elsőként 
lelkes és elhivatott amatőr táncosaink-
nak, akik család, munka és egyéb hivatás 
mellett szívügyüknek tekintik a hagyomá-
nyok életben tartását, Pintér Lajos polgár-
mesternek és a képviselő-testületnek az 
anyagi támogatásért, a Szada Nova NKft. 
dolgozóinak, akik a sátrakat és egyéb esz-
közöket biztosították, a Faluház vezetőjé-
nek, Pusztai Krepsz Mónikának és dolgo-
zóinak a helyszínért, mindennemű tárgyi 

segítségért, és Kocsis Tamásnak a han-
gosításért. Köszönet Simon Lászlónak a 
hangosítás megszervezéséért, a Szűcs Fo-
gadójának, a szadai konyha dolgozóinak 
és a Coop vezetőjének a vendéglátásért, 
és köszönet jár a Régió Plusz Tv-nek és 
Lethenyei László fotósnak, akik az egész 
napot profi  módon megörökítették.
 Végül, de nem utolsósorban hálás va-
gyok a Czibere Táncegyüttes művészeti ve-
zetőjének és koreográfusának, és az egye-
sület elnökének Horváth Viktornak, aki 
a tánctanítás mellett az egyesület ügyes-
bajos dolgait is rendületlenül koordinálja. 

Mint szervező remélem, min-
den résztvevő, fellépő, segítő 
és néző remekül érezte magát 
ezen a napon, és kívánom, hogy 
még sok-sok ilyen felejthetet-
len pillanatunk legyen együtt 
Szadán.
 A gáláról tovább részle-
tek és fotók a https://www.
facebook.com/Szadai-
Czibere oldalon találhatók.

Antal Édua, a Szadai Czibere 
Táncegyüttes művészeti vezetője
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A fenti képek is jól visszaadják 
a gála magas színvonalát
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Minden jó, 
ha a vége jó!

Ha egy szóban lehetne összefoglalni a szadai 
felnőtt labdarúgócsapat 2022/23-as szereplését, 

talán a legjobb kifejezés erre a „hullámvasút”. 

Még májusban tartották meg Szi-
getszentmiklóson az idei év egyik 
legnagyobb és legrangosabb hazai 
kempóversenyét, a Nyílt Kempo Vi-
lágkupát. A Szadai Fehér Tigris Sza-
badidő- és Sportegyesület kempósa, 
Matejcsok Milán ezen a viadalon is el-
indult. Az akadályokat sikeresen 
vette, a küzdelmi számokban a do-
bogó legfelső fokára állhatott, így 

összesen 3 arany- és 1 ezüstérmet 
szerzett. 
 Alig egy hónappal később, júni-
us 17-én a szadai csapat részt vett 
az idei Csomád Kupán, amelyen 
idén három országból 25 csapat 169 
sportolója indult. A szadaiak 7 fővel 
neveztek, és 12 arannyal, 7 ezüsttel 
és 1 bronzéremmel zártak, így ezzel 
a remek teljesítménnyel a csapat-

versenyben az előkelő helyet szerez-
ték meg (Matejcsok Milán: 3 arany, 1 
ezüst, Mucsi Balázs: 3 arany, Hegedűs 
Rebeka: 2 arany, 2 ezüst, Jánosi Vince: 
2 arany, 1 ezüst, Bese Hanna: 2 arany, 
Miklós Barnabás: 2 ezüst, Szűcs Gábor: 
1 ezüst, 1 bronz). A versenyzőkön kí-
vül meg kell említeni Keszei Mátyást, 
a csapat első bíróját, aki első alka-
lommal bíráskodott, mégpedig ki-
válóan. A felkészítő mesterek Stocker 
Gizella, Stocker László és Agárdy Clau-
dia voltak.  forrás: Szadai Fehér Tigris SZSE

A bajnokság elején a Pest vármegyei 
IV. osztály keleti csoportjának első 
helye volt a célkitűzés. Sajnos az 

őszi szezon rajtja nem a legjobban sike-
rült. Az első négy mérkőzésből hármat el-
veszítettünk, ami a két nagy riválissal, a 
Veresegyház II., illetve a Kartal csapatával 
szemben elég nagy hátránynak számított. 
Tudtuk, hogy több hiba nem fér bele. Ezt 
követően új erőre kapva beindult a csapat, 
és sorra nagyarányú kiütéses győzelmeket 
aratva meneteltünk előre.
 Az őszi szezon zárását követően, alapos 
felkészülés után, a harmadik helyről biza-
kodva vágtunk neki a tavaszi szezonnak. 
Erre leginkább a sikeres felkészülési mér-
kőzések – melyeket magasabb osztályban 

szereplő csapatokkal vívtunk – 
tettek minket bizakodóvá. Si-
kert sikerre halmozva gyűjtöt-
tük a pontokat. Abban bíztunk, 
hogy az előttünk helyet foglaló 
csapatok előbb vagy utóbb hi-
báznak, és akkor közelebb ke-
rülhetünk hozzájuk, vagy akár 
be is érhetjük őket. Ez így is tör-
tént. A tavasz során egyedüli-
ként veretlenül – a második he-
lyen – jutottunk be a bajnokság 
rájátszásába. A mérlegünk ek-
kor 16 mérkőzésből 12 győzelem 

4 vereség és messze a legjobb, +49-es gól-
különbség volt. Innen vártuk a folytatást. 
 A rájátszás felsőházában az első négy 
csapat oda-vissza vágós rendszerben küz-
dött meg egymással. Ekkor nekünk 7 pont 
hátrányunk volt a listavezetővel szemben. 
Tudtuk, hogy nem egyszerű feladat, hiszen 
a rájátszásban összesen 18 pont szerezhe-
tő. Tehát ha nem hibázunk, akkor sikerül-
het. De sajnos nem így lett, csak a felét si-
került begyűjteni. Az utolsó fordulóban 
hazai pályán a Kartal csapata ellen 3–1-es
győzelemmel megszereztük a második he-
lyet, ismét ezüstérmesek lettünk. Ekkor 
jött a meglepetés. 
 A IV. osztály öt csoportjából nem minden 
első helyezett csapat tudta vállalni a III. osz-

tályban való szereplést, illetve voltak nem-
csak kieső, hanem kizárt csapatok is a III. 
osztályból. Ezért a szövetség a IV. osztály-
ban csoportmásodikok számára osztályo-
zó mérkőzéseket írt ki a feljutásért. Ismét 
felcsillant a remény. A sorsolást követően a 
Perbál II. csapatával hozott össze minket a 
sors. Talán ez volt a lehető legrosszabb for-
gatókönyv, mivel a Perbál I. a II. osztály baj-
nokcsapata. Ez annyiban jelentett nekünk 
problémát, hogy a versenyrendszer átjárást 
enged a csapatok között, és így félő volt, hogy 
az osztályozón élnek is a lehetőséggel. 
 Ez így is történt: a perbáli odavágón 5–1-es
vereséget szenvedtünk. A visszavágóra Sza-
dán, közel 200 néző előtt került sor. Ezúton 
is szeretném megköszönni mindazoknak, 
akik kilátogattak a mérkőzésre és biztat-
ták a csapatot. Tudtuk, hogy nagyon nehéz 
dolgunk lesz, hiszen egy kiváló csapat el-
len kellett pályára lépnünk, de mi sem vé-
letlenül végeztünk a második helyen. Úgy 
vágtunk neki, hogy a hátrányt le lehet dol-
gozni. Az első perctől a mi akaratunk ér-
vényesült, de sajnos a rengeteg kidolgozott 
helyzet ellenére sem tudtunk vezetést sze-
rezni. Az első félidőben nem született gól. 
A második félidőben magasabb sebességi 
fokozatra kapcsoltunk és még erősebben 
támadtunk. Tisztában voltunk vele, hogy 
ez kétélű fegyver, mert ezáltal gyengébb 
lesz a védekezésünk. Aztán beigazolódott, 
amitől tartottunk: egy gyors kontrából a 
félidő elején vezetést szerzett az ellenfél. 
Még ekkor sem adtunk fel, aminek meg is 
lett az eredménye: 4–2-re nyertünk. De 
7–5-ös összesítéssel a Perbál II. csapata 
jutott a III. osztályba. 
 Néhány hét szomorkodás után azonban 
minden jóra fordult. Az MLSZ vármegyei 
igazgatósága jelezte, hogy – a megszűné-
sek és visszalépések miatt – ősztől klu-
bunk mégis szerepelhet a harmadosztály-
ban, amit mi örömmel elfogadtunk!
 Molnár Attila szakosztályvezető

KIVÁLÓ KEMPÓS EREDMÉNYEK

Ősztől egy osztállyal feljebb versenyeznek
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Megvalósult az őrült ötlet
Európából indult és Európába tart vissza Lázár 

Valentin, csakhogy a több ezer kilométeres kerékpározás
 közben a Föld valamennyi kontinensét érinti. 

Egyedül utazik, ami alatt szinte „spártai” életet él.

N éhány héttel ezelőtt egy szadai 
Facebook-csoportban fi gyeltünk 
fel Lázár Valentinre. A szomszé-

dos Erdőkertesen élő édesanyja ebben a 
csoportban ajánlotta a tagok fi gyelmébe 
őt, hogy kövessék fi gyelemmel kerékpá-
ros világ körüli útját. Ez az út a sporttel-
jesítmény és az extremitás miatt is elég iz-
galmas vállalkozás, így kíváncsiak voltunk 
az egésznek a hátterére. A 2011 óta Svéd-
országban élő Valentint már utazása köz-
ben e-mailen kerestük meg, és készséggel 
válaszolt kérdéseinkre.
 2023. március 1-jén indult Stockholm-
ból, május közepén (az üzenetváltás ide-
jén – a szerk.) 3300 kilométer megtéte-
lénél tartott Németország, Csehország, 
Ausztria, Szlovákia, Magyarország, Szer-
bia, Bosznia-Hercegovina, Horvátország, 
Montenegró, Albánia, Észak-Macedónia 
„áttekerése” után. Ezután Görögország és 
Törökország következett. Utóbbi államot 
tervei szerint augusztus végén hagyja el, az-
tán Grúziában (Georgia) szeli a kilométe-
reket, onnan pedig Örményország és Irán 
a részcélállomás.
 – Nagyon őrült dolog a világ körbe-
biciklizése, ám mentálisan sokat segít, 
ha részcélokra bontom az utat. Gyakor-
ta azt mondom, Iránba hajtok, mert az 

egy nagyon fontos célom – je-
gyezte meg. – Ha minden na-
gyon jól alakul, az idei szil-
vesztert Ománban ünneplem 
majd. Utána Szaúd-Arábián 
át Afrikát célzom meg Egyip-
tomtól Dél-Afrikáig, majd Ar-
gentínától Kanadáig brin-
gáznék. Ausztráliát semmi 
pénzért nem hagynám ki, 
utána következne Délkelet-
Ázsia, Kína és Közép-Ázsia a 
„sztán”-országokkal, majd ez-
után térnék vissza Európába.
 Még ha őrült expedíció is ez, 
nyilván Valentin sem úgy kelt 
fel egyik reggel az ágyból, hogy 
akkor néhány napon belül bi-
zony elindul. A mostani Föld-
kerülő túrát megelőzte több, re-

latíve rövidebb is, amelyek gyakorlásnak 
tökéletesen megfeleltek. 
 – A legelső hosszú utam 2018 nyarán volt, 
egy biciklista barátomnak azt mondtam: 
bringázzunk 150 km-t az egyik szombaton, 
és ha sikerül, a világot is körbe tudom te-
kerni. Este 8-kor, 150 km megtétele után 
megérkeztünk. Aztán 2019 nyarán Svéd-
országot szeltük át északról délre; ez több 
mint 2000 km, és volt, hogy 34 Celsius-fo-
kos melegben róttuk az utakat. Anno kissé 

alábecsültük ezt az utat. 2020. február el-
sején kezdtem meg ugyanezzel az ismerő-
sömmel az első világkörüliút-kísérletünket, 
de másfél hónappal később a koronavírus-
járvány miatt éppen csak átcsusszantunk 
Lengyelországból Ukrajnába, ahol három 
és fél hónapon át vártuk, hogy továbbme-
hessünk, végül vissza kellett repülnünk 
Svédországba – mondta. – Mindig is sze-
rettem volna messzire utazni, több éven át. 
Nem tudtam, hogyan lehetne megvalósíta-
ni ezt az álmot, amíg nem olvastam olya-
nokról, akik kerékpárral járták be a Földet. 
Bár semmi tapasztalatom nem volt, bele-
vágtam. Nem tudok otthon ülni, ráadásul 
megannyi szép, felfedezésre váró hely vár 
a világon.
 A mostani utat kísérő nélkül teszi meg, 
mivel az említett barátját már nem érde-
kelte ez a kaland. Sőt, a 37 esztendős Lázár 
Valentin szerint könnyebb egyedül utazni. 
Adódott is a kérdés: miből fedezi a túrát? 
Mint írta, korábbi svédországi munkahe-
lyét otthagyta, minden vagyonát (lakás, 
bútorok stb.) értékesítette, és az így befolyt 
összegből, valamint a korábban félretett 
pénzéből él az út során. Úgy fogalmazott, 
hogy elég „spártai” az étrendje, minimá-
lisak az igényei. Nagyjából 10 euró (kb. 
3600-3800 Ft) a saját maga által szabott 
napi költési határ. Eddig főleg különböző 
mobiltelefonos applikációkon keresztül ta-
lált szállást más biciklistáknál. Előfordult 
az is, hogy olcsó hostelekben aludt, vagy 
ha még ilyen sem akadt, akkor a magával 
vitt sátor alatt. 
 – A világ körüli utazást egy új munká-
nak, expedíciónak tartom. Olyan, mintha 
néhány hónapja kaptam volna egy új állást 
és ezalatt folyamatosan mindenki afelől ér-
deklődik, hogy mikor mondok már fel. És 
mi lesz, ha vége lesz? Ezen egyelőre nem 
gondolkodom… RF

Aki ezek után kíváncsi Lázár Valen-
tin kerékpáros utazására, nyomon 
követheti a Valentin Vagabond 
nevű Facebook-oldalon, illet-
ve a @valentin_vagabond című 
Instagram-oldalon, amelyeken 
napi rendszerességgel beszámol a 
vele történtekről. 

NAPLÓ

Mivel Valentin korábban Uk-
rajnában ragadt, és a kény-
szerpihenő idején az ukraj-
nai Brovariban lévő UNICEF SOS 
Gyermekfaluban önkéntesként 
segédkezett, elhatározta, hogy 
a mostani kaland során egy-
részt felhívja a fi gyelmet e falu-
ra, másrészt adományokat gyűjt 
a kicsiknek. Adakozni a https://
www.betterplace.org/en/
donate/platform/fundraising-
events/44288 oldalon keresz-
tül lehet.

ADOMÁNY A 
GYEREKEKNEK

 Egyedül szeli a kilométereket a kontinenseken át
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Ha nehezen birkózik lelki terhekkel, INGYENES tele-
fonos lelkisegély-szolgálat 40 év felettieknek az év 
minden napján 18–21 óra között. DélUtán Alapítvány,  
06-80-200-866 vagy 13777

Diófametszés! Itt az ideje a diófametszésnek! Kert-
je díszét szakszerűen ápolom, biztonságosan, 
alpintechnikával. Munkámra garanciát vállalok. 
06-30/744-5387 vagy www.smartree.hu
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A Szadai Sportcentrum több területe,  
helyisége bérelhetővé vált lakosok, csopor-

tok és cégek számára. Várjuk foglalását! 
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+36-70-408-4362




